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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Прачытай сам i перадай другому.

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае  
«Народную Волю» ў гэты надзвычай  

 цяжкi час. 
Рэдакцыя.

Александр ПЛАСКОВИЦКИЙ

Выдворение 
строптивого

Упрямство нередко путают с силой 
воли. Но разница принципиальна. 
Сильная воля ярче всего проявляется 
в исполнении долга вопреки желани-
ям. А упрямство – в неисполнении.

«Буду делать 
наоборот»

Наблюдая за Лукашенко, можно 
детально исследовать крайнюю степень 
капризности. Казалось бы, проповедуя 
«жесточайший порядок во всем», сле-
дует соблюдать элементарные правила: 
трудиться в рабочее время, одеваться 
сообразно ситуации, пристегиваться 
за рулем, правильно носить маску, не 
хамить собеседникам и т.п. И уж совсем 
нелепо нарушать Основной закон. Тем 
более наплевательски: занимая долж-
ность президента НОК вопреки части 
первой статьи 86 Конституции, прини-
мая присягу в отсутствие лиц, указан-
ных в части второй статьи 83 Основного 
Закона, лишая премьер-министра права 
скреплять декреты подписью, согласно 
части третьей статьи 101 Конституции, 
и т.д.

Складывается впечатление, что 
нормы морали и права, обычаи и эти-
кет раззадоривают Лукашенко, как 
запертые ворота некоторых живот-
ных: «Буду делать наоборот!» И дей-
ствует наперекор не только нормам 
человеческого общежития, но и бес-
спорным фактам.

Нужно считать Лукашенко ово-
щем, чтобы предполагать, будто бы он 
не понял значения высоких рейтин-
гов типичнейшего банкира, избрания 
скромной домохозяйки, колоссальных 
шествий и многомесячных проте-
стов, не смиряемых изуверством. Всё 

он прекрасно понял, но в пику одно-
значному «Уходи!!!» обещает стоять 
до последнего омоновца, уничтожает 
истину вместе с ее защитниками и рас-
пускает байки о кровожадных агрес-
сорах.

И чем больше свидетельств того, 
что его упрямство губительно и беспер-
спективно, – тем упорнее он гнет свое. 
Конечно, своеобразный склад ума и про-
фицит самомнения мешают восприни-
мать действительность адекватно. Но, 
боюсь, более адекватное восприятие про-
исходящего побудило б «пересидента» 
яростнее лютовать. Даже предположу, 
что, потребуй мы так же массово «Саня, 
останься с нами!», – он давно пропал 
бы…

Капризули – эгоистичны и потому 
пугливы. Можно пугнуть и этого. Да 
только вот принудительное изгнание 
Лукашенко не понравится большин-
ству нашего населения. И, наверно, 
подобные методы непосильны для 
протестующих – большей частью 
людей духовных, предпочитающих 
страдать, а не биться.

Я сам абсолютно уверен, что раз-
умнее обойтись без насильственной 
смены власти. Чтобы злоба и амо-
ральность не испортили наше обще-
ство. А еще опасаюсь победы самых 
жестоких и бешеных, имеющих все 
преимущества в силовом противобор-
стве. Потому предлагаю сдерживаться, 
когда подмывает врезать карателю по 
башке.

Но имеет ли наша сдержанность 
победную перспективу?! В данном слу-
чае – безусловно. Потому как всевла-
стие тутошнего Кощея держится на 
игле дотационных вливаний.

(Окончание на 2-й стр.)

ПРОШУ СЛОВА!

мУдРые мыСЛи

Кацярыну Бахвалаву 
перавялі ў Жодзіна

Пра гэта даведаліся выпадкова:  
муж панёс перадачу, але яе не прынялі і 

паведамілі, што 17 сакавіка Кацю 
перавялі ў Жодзіна.

«Прычыны не 
п а в е д а м л я ю ц ц а 
– хутчэй за ўсё, 
Валадарка перапоўнена, 
ізалятар проста хочуць 
разгрузіць, – выказвае 
сваё меркаванне Ігар 

Ільяш. – Нагадаю: у жодзінскай турме №8 
Каця правяла больш за два месяцы падчас 
«папярэдняга следства». Сумарна яна 
знаходзіцца за кратамі ўжо 123 дні».

Дарэчы, вось адрас жодзінскай турмы, 
куды Каце можна пісаць лісты: 222160 
Мінская вобласць, Жодзіна, вул.Савецкая, 
22а, СІЗА №8.

Тым часам 23 красавіка ў Мінскім 
гарадскім судзе адбудзецца разгляд 
апеляцыйнай скаргі на прысуд Кацярыне 
Бахвалавай (Андрэевай) і Дар’і Чульцовай.

Барыса Гарэцкага 
выклікаюць на допыт

Намеснік старшыні Беларускай асацыяцыі 
журналістаў павінен з’явіцца ў Следчы 

камітэт 24 сакавіка.
«Мяне выклікаюць 

у якасці сведкі па 
крымінальнай справе, 
– распавёў Барыс 
Гарэцкі «Народнай 
Волі». – Мяркую, што 
гэта адна крымінальная 

справа з праваабаронцамі, бо зараз у межах 
менавіта гэтай крымінальнай справы ў 
розных рэгіёнах краіны ідуць допыты розных 
люзей. Падобна на тое, што на допыты ў 

Следчы камітэт запросяць усіх, хто трапіў 
пад ператрусы 16 лютага».

На гэтым і мінулым тыднях у СК ужо 
дапытвалі старшыню БАЖ Андрэя Бастунца. 16 
лютага ў офісе БАЖ, а таксама ў кватэрах Барыса 
Гарэцкага, Алега Агеева і іншых журналістаў і 
праваабаронцаў прайшлі ператрусы.

Андрэй Аляксандраў  
да сярэдзіны мая будзе  

за кратамі
Журналісту і медыяменеджару Андрэю 

Аляксандраву працягнулі тэрмін 
утрымання пад вартай да 12 мая.

Андрэя Аляк-
сандрава і яго 
дзяўчыну Ірыну 
Злобіну затрымалі ў 
студзені сёлета. Сілавікі 
іх падазраюць «у 
фінансаванні пратэст-

най дзейнасці» (яны дапамагалі аплачваць штра-
фы пратэстоўцаў). Журналіста абвінавачваюць 
у «арганізацыі групавых дзеянняў, якія груба 
парушаюць грамадскі парадак, і фінансаванні 
такой дзейнасці». Праваабаронцы прызналі яго 
і Злобіну палітвязнямі.

Ірыне Злобінай таксама працягнулі 
тэрмін утрымання пад вартай.

У панядзелак –  
працяг суда па справе 

Віктара Бабарыкі
На 22 сакавіка запланаваны працяг 
судовых слуханняў па справе экс-

старшыні «Белгазпрамбанка».
Нягледзячы на тое, 

што судовае пасяд-
жэнне адкрытае, у 
залу могуць трапіць 
не ўсе. Напрыклад, 
газеце «Народнай 

Воля», як і іншым незалежным сродкам 
масавай інфармацыі, Вярхоўны суд без тлу-
мачэння прычын адмовіў у акрэдытацыі на 
гэтае судовае разбіральніцтва.

Марыя Калеснікава  
пакуль застаецца  

ў турме
Пару дзён таму суд Партызанскага  
раёна разглядаў скаргу адвакатаў  

Марыі Калеснікавай на працяг тэрміну 
зняволення.

Судовае пасяд-
жэнне прайшло за 
закрытымі дзвяры-
ма – гэта ўжо тра-
дыцыя. На жаль, суд 
не задаволіў скаргу, 
Марыя застаецца ў 

следчым ізалятары.

СтАЛА ВядОмА...

Призыв к белорусам проголосовать 
за мирный выход из кризиса

В НОмеР!

Масштабное голосование 
сможет решить сразу  

три задачи:
1.Продемонстрирует мирово-

му сообществу, что политический 
кризис в Беларуси усиливается и 
требует срочного урегулирова-
ния. Это поможет значительно 
нарастить международные уси-
лия, способствующие установле-
нию демократии в нашей стране.

2.Вернет белорусам чувство 
единства, большинства, силы и 
превосходства в отстаивании сво-
их законных прав.

3.Остановит гражданский кон-
фликт и продемонстрирует неиз-
бежность переговоров как един-
ственного решения кризиса мир-
ным путем.

Голоса белорусов помогут при-
влечь международную помощь и 
добиться еще более решительных 
шагов со стороны ОБСЕ и ООН. 
Они готовы организовать пере-
говорную площадку и выступить 
посредниками, а также помочь 
вынудить режим к переговорам. 
Голоса белорусов – это конкрет-
ный сигнал для международных 
партнеров к действию.

Переговорные группы смогут 
выработать решения, как спасти 
Беларусь от неминуемой ката-
строфы и гражданской войны, 
которая фактически объявлена 
народу: в преддверии Дня Воли 
сказано, что армия может быть 
привлечена к подавлению про-
тестов. Режим уже потерял под-
держку народа – теперь теряет ее 
и среди свои сторонников, в том 
числе МВД.

«Семь месяцев я работала с 
иностранными политиками и 
организациями, заручилась под-
держкой, которой у Беларуси не 
было за все 26 лет, собрала мощ-
ную профессиональную команду. 
Пришло время воспользовать-
ся этой помощью”, – заявляет 
Светлана Тихановская.

Первые результаты общена-
ционального голосовании будут 
озвучены ко Дню Воли – 25 марта.

Как проголосовать?• Если чат-бот «Голоса» 
https://t.me/golosby_bot уста-
новлен, перейти в него и вве-
сти команду /победа• Если чат-бот удален или 
пользователь не зарегистриро-
ван, перейти на сайт платфор-
мы https://golos2020.org/dialog 
или через резервный адрес 
http://bit.ly/golos-world (основ-
ной сайт могут заблокировать 
в Беларуси). Следует выбрать 
подходящий мессенджер, 
пройти регистрацию и ввести 
команду /победа•  Прямая ссыл-
ка на чат-бот в Telegram:  
https://t.me/golosby_bot• Прямая ссылка на чат-
бот в Viber: http://bit.ly/golos-vb

Важно
Только ответственность и 

активность самих белорусов пре-
вратят это голосование в общена-
циональное. Необходимо распро-
странять информацию среди всех 
знакомых с призывом проголосо-
вать и делиться дальше.

– В таком противостоянии (белорусских властей и той части общества, которая не воспринимает их. 
– Ред.) есть соблазн убрать вообще этих мешающих, противостоящих режиму людей. Они, мол, враги, 
они – носители всего сатанинского. Это попытка уничтожения противоположной стороны. Но фокус 
в том, что это не раскол «между» – это раскол «внутри». Это как с гражданской войной: она прохо-
дит не только внутри страны, внутри семьи, но и внутри каждой души. Это самоубийственная вещь. 
Попытка не развязать узел, а разрубить ведет к катастрофе.

Вчера Светлана Тихановская и объединенные 
демократические силы объявили 

общенациональное голосование за начало 
переговоров по выходу Беларуси из кризиса при 

международном посредничестве. Голосование 
проводится на платформе «Голос», данным 
которой доверяют ЕС, США, ОБСЕ и другие 

влиятельные международные силы.

Светлана ТИХАНОВСКАЯ:
«Мы выбираем не оружие,  

а ненасильственный протест 
и честный голос…»

(Фрагмент заявления)
«…Мы выбираем не оружие, 

а ненасильственный протест и 
честный голос. И чем больше 
наших голосов, тем громче для 
всего мира звучит наше требова-
ние решить кризис мирно и без 
новых жертв.

Ведь голос за переговоры – это 
голос за спасение сотен заклю-
ченных, страдающих в тюрьме за 
свое мнение.

Это шаг к государству, где 
уважают людей и их взгляды. Где 
справедливые зарплаты и цены.

И что очень важно – это кон-
кретный сигнал для междуна-
родных партнеров – к действию.

Мы запускаем это голосова-
ние, чтобы провести переговоры 
с теми представителями режима, 
которые готовы думать о буду-
щем и принимать зрелые реше-
ния, а не затягивать кризис до 
полной катастрофы. Такие люди 
есть. И им переговоры нужны не 
меньше, чем нам – потому что 
насилие и беззаконие ухудшило 
их жизнь тоже.

Есть много сценариев разви-
тия событий в Беларуси. И все 
они – даже очень страшные, 
долгие и силовые – неизбежно 
приведут к переговорам. Вопрос 
лишь в том, какой ценой. Мы 

уже видим, как обваливается 
экономика – и не хотим оказать-
ся под обломками. А значит, дей-
ствовать нужно сейчас.

Переговоры – это универ-
сальный инструмент, который 
позволил множеству стран и 
народов отстоять себя. Это будет 
серия встреч на разных уровнях. 
Переговорные группы разных 
сторон смогут выработать реше-
ния, как вывести нашу страну 
из кризиса – не допустив новых 
жертв и не заключая тайных сде-
лок. Именно для этого нам нуж-
но международное посредниче-
ство.

Чтобы сделать это заявле-
ние, я семь месяцев работала 
с иностранными политиками 
и организациями, рассказы-
вала о реальной ситуации в 
Беларуси и заручилась под-
держкой, собирала мощную 
профессиональную команду. 
Все они на нашей стороне. И 
пришло время воспользовать-
ся этой помощью.

Ваши голоса помогут нам 
добиться решительных шагов со 
стороны международных струк-
тур – ОБСЕ и ООН. Они готовы 
организовать площадку и высту-
пить посредниками, а также 
вынудить режим пойти на пере-
говоры».

Сергей ЧАЛЫЙ,  
независимый аналитик
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«Кормилец»
Во вскормленной им экономике 

Лукашенко уместен исключительно в роли 
«добытчика», выманивающего крупные 
вспомоществования за рубежом и регулярно 
устраивающего всевозможные экспропри-
ации внутри страны.

Бессмысленно допускать, что ради 
продления срока беспредельного самовла-
стия узурпатор преобразится в рачитель-
ного хозяина, способного очень быстро 
переделать свою луканомику из дотируе-
мой в доходную. Подобных чудес не вида-
но! Ни один из вождей-популистов, и уж 
тем паче наш, не ищет доходов правед-
ных, не стремится к трудам надрывным. 
Дармовщина – его стихия. Суля золотые 
горы простодушному населению, попули-
сты и сами рвутся наживаться легко и 
быстро. Поначалу преуспевают, потому что 
внутри страны есть «богатенькие бура-
тины», а заграница не сразу отказывает в 
субсидиях «любимцу народных масс». Да 
и теневой бизнес в исполнении официаль-
ных лиц необычайно прибылен.

Вот и теперь, откладывая автомат, 
Лукашенко бросается клянчить хоть что-
нибудь у сохранившихся «партнеров», драть 
уцелевшую шкуру с недобитых пока «бур-
жуйчиков» и наращивать контрабанду.

Но как только размер добычи окажется 
недостаточным для «батьковых» ижди-
венцев – раздутые госорганы и убыточ-
ные производства набросятся на хозя-
ина, как изголодавшиеся псы на Рамси 
Болтона. Только вряд ли успеют цапнуть. 
Ведь раньше, чем миллионы не приучен-
ных жить по средствам потребуют «Дай-
дай-дай!!!», упрямый «кормилец» скроет-
ся. Чутье у него отменное, а мужества 
– кот наплакал.

Лишенец
На мой взгляд, подобный исход лука-

шизма не только закономерен, но и наибо-
лее вероятен. «Когда же?» – таков вопрос. 
В точности не ответишь. Не только пото-
му, что социальные науки строгими не 
являются. Но еще и потому, что психика 
узурпатора крайне нестабильна, а вся оте-
чественная статистика не честнее итогов 
выборов.

Безусловно, хитрюга спрячется раньше, 
чем опустошит свои внебюджетные фонды 
и золотовалютные резервы страны. Потому 
что такие вожди с пустыми руками не бега-
ют. Им хочется прежней роскоши. Хуже 
того, я думаю, «нелегитимный» прихватит 
все драгметаллы и камни из сокровищни-
цы Нацбанка. Да и секретный фонд не для 
того скрывался, чтоб выкладываться теперь. 
Именно эти деньги клялся не отдавать 
Лукашенко 13 марта.

Я долго пытался вычислить сумму, рас-
трата которой будет сигналом к бегству. За 
вычетом всех заначек и драгоценностей у 
меня получилось 4,3 миллиарда долларов, 
из которых лишь 3,1 миллиарда ликвидных. 
Значит, спугнуть Лукашенко могла б пара 
месяцев скупки валюты в темпе августа 2020 
года или 20–25 дней валютного ажиотажа 
в стиле 2011 года. Тот же эффект давало 
предотвращение банкротств 4–5 «титаников 
индустрии» (типа БМЗ).

Оба варианта кризиса представляются 
неизбежными еще до начала лета. Ведь дол-
ги опекаемых государством крупных и сред-
них предприятий значительно превышают 
годовой ВВП страны. И хоть должники рас-
ходуют 30 процентов выручки на погашение 
задолженностей, для них уже непосильны 23 
миллиарда рублей. Потому на повестке дня 
немедленное включение денежного конвейе-
ра и раздача валютных резервов.

Да и граждане Беларуси могут в любой 
момент потребовать 4,7 миллиарда долла-
ров со своих валютных счетов и пустить на 
приобретение СКВ еще 4,6 миллиарда рубле-
вых накоплений. Удовлетворение хотя бы 1/3 
таких требований оставит Лукашенко без 
денег, предназначенных для «народца». А нас 
соответственно – без Лукашенко.

Впрочем, банковская система может 
на днях обрушиться и без вмешательства 
вкладчиков. Ведь банки с конца 2020 года 
принуждаются к разорению – кредитованию 
под убыточные проценты, прощению долгов 
банкротам, приему в уплату акций с минусо-
вой стоимостью.

Да и в целом экономическая ситуация 
стремительно ухудшается, добиваемая мас-
совыми репрессиями, высокозатратными 
«мероприятиями», убыточными инвестици-
ями, внешними санкциями, ростом цен на 
энергоресурсы, плохой погодой и смертонос-
ным вирусом.

Все эти угрозы и вызовы принуждают 
«нелегитимного» искать дополнительную 
добычу, измеряемую миллиардами в долла-
ровом эквиваленте. Только где ему столько 
взять?!

Бесплодец
Можно, конечно, надеяться, подоб-

но белорусскому Минфину, что новогод-
нее повышение поборов с одновременным 
уменьшением раздач пополнит казну милли-
ардом. Можно, увы, планировать, что высво-
бодившиеся каратели выжмут из бизнесме-
нов многомиллионные штрафы и «возмеще-
ние вреда» за измышленные злодейства. Но 
и народ не дремлет: прячется, разбегается, 
копит опасный гнев…

Госбюджет прошлого года был исполнен 
с недостачей в 2,7 миллиарда рублей. Под 
влиянием таких результатов «государевы» 
финансисты сверстали бюджет 2021 года с 
дефицитом в 4 миллиарда. Охмуряя себя и 
нас обещанием залатать финансовую дыри-
щу старыми накоплениями и новыми одол-
жениями у неизвестных лиц.

С 2014-го по 2019 год граждане Беларуси 
пособляли «любимой державе», сдавая свою 
валюту. Что существенно повышало пла-
тежеспособность луканомики на внешнем 
рынке. Но и этот поток иссяк. С декабря 
2019 года белорусы готовятся к бедствиям и 
запасают валюту.

Очевидно, властям не хочется возвращать 
позаимствованное государством у белорус-
ских организаций и граждан (около 4,5 мил-
лиарда в долларовом эквиваленте). Но это 
же не доход, а лишь сокращение расходов. К 
тому ж абсолютно мнимое – чреватое недо-
верием и, соответственно, исчезновением 
внутреннего заимствования.

При недостатке средств можно сре-
зать расходы. Да только наивно ждать от 
лукашистских «хозяйственников в пого-
нах» существенной экономии материаль-
ных ресурсов (энергии, сырья, комплек-
тующих и т.п.), как и сокращения трудо-
затрат. «Звездоносцам» вполне по силам 
только снижение зарплат и прочих доходов 
сограждан. Правда, в 2021 году пришлось 
бы отнять у народа 1/3 реального заработка, 
чтобы покрыть бюджетный дефицит, внеш-
ние и внутренние госдолги. Если ж платить 
зарубежью и по всем остальным долгам, то 
зарплаты в стране уменьшатся в 3 раза или 
сильнее.

Такого падения заработков у наших 
людей не бывало даже в «лихие девяностые». 
И «одногрудой кормилице прикорытников» 
явно не поздоровится даже при более скром-
ном сокращении их пайка. Особенно после 
усиленного рациона в период фальшивых 
выборов и массовых протестов под громо-
гласные обещания дальнейшего повышения.

То есть внутри страны Лукашенко никак 
не разжиться дополнительными дохода-
ми. Наоборот, грядут нарастающие расхо-
ды невиданного размера. Поэтому нужно 
искать источники на стороне! Но и там всё 
весьма печально.

Искалец-
прикремлевец

На 1 февраля 2021 года наш внешний 
госдолг – 18,3 миллиарда долларов. Годовые 
выплаты по нему – 3,3 миллиарда. А не пла-
тить опасно: обманутых россиян, китайцев 
и прочих «братьев» дубинками не отгонишь. 
Даже враждебный Запад безнаказанно не 
пошлешь. И атаману омоновцев это предель-
но ясно.

За счет дыры в бюджете внешний госдолг 
покрывается только на 2 миллиарда долла-
ров, остальное планируется рефинансиро-
вать. Но исполнимость плана угнетает его 
составителей.

Меж тем республиканское казначейство 
далеко не единственный должник ино-
странцев. Задолжали и местные власти, 
и белорусские субъекты хозяйствования. 
Суммарный внешний долг страны превы-
шает 42 миллиарда долларов, а выплаты 
по нему в 2021 году – более 7,6 миллиар-
да. Бросить частников на произвол зару-
бежных кредиторов Лукашенко, конечно, 
склонен. Тем паче что государственными 
гарантиями прикрыта лишь треть негосу-
дарственных заимствований. Но в своем 
большинстве заемщики – это «батьковы 
прихлебатели». И как только их начнут 
прессовать извне, они не простят бездей-
ствия обещавшему «спасти и сохранить». 
Следовательно, до побега хозяину лукано-
мики придется делиться валютой с дота-
ционнозависимыми. Что с учетом других 
расходов может длиться не дольше апреля 
при отсутствии новых вливаний.

В январе удалось заимствовать за рубе-
жом только 35,7 миллиона долларов. 
Лукашенко, конечно, готов взять взаймы 
намного больше. И лимит внешнего госдолга 
поднят до 20,2 миллиарда долларов (пусть, 
мол, потом расплачиваются те, кто отверг 
«кормильца»). Да вот внешние кредиторы 
не настолько опрометчивы, чтобы финанси-
ровать нас по потребностям. Ведь и нынеш-
ние долги Беларусь возвратить не сможет 
– мы накануне всеобъемлющего дефолта и 
довольно глубокой депрессии. Что признают 
не только независимые эксперты, но и «вра-
жеское» агентство Reuters, и «дружеский» 
Евразийский банк развития. Поэтому преж-
ние спонсоры «лукашианского чуда» нынче 
всерьез нацелены не выдавать, а взыскивать. 
Иначе опоздают.

Подачки за имитацию братства уменьша-
ются на глазах. А кредиты дают опасливо, 
предварительно получив соразмерную ком-
пенсацию. Да и делает это Россия фактиче-
ски в одиночку.

Первые полмиллиарда сентябрьского кре-
дита «пересидент» получил лишь в октябре, 
согласившись платить за газ по российским 
формулам. Вторые полмиллиарда – за окон-
чательное принятие налогового маневра в 
нефтянке. Третья часть путинского вспомо-
ществования стала возможна после подпи-
сания соглашения о транспортировке значи-
тельной части белорусских нефтепродуктов 
через российские порты. При этом кредиты 
выданы не в СКВ, а в «деревянных» под гра-
бительские проценты.

Если к этим выплатам по кредиту при-
плюсовать годовые доплаты за газ, нефть 
и транспортировку, то в сумме получится 
около 600 миллионов долларов в 2021 году. 
То есть только за первый год мы возвратим 
кремлевцам почти 40 процентов полученной 
«братской» помощи. При этом российские 
деньги лукашисты спускают мгновенно, а 
белорусам придется расплачиваться года-
ми во все возрастающих размерах. Так что 
путинские ростовщики очень быстро окупят 
затраты и начнут получать доходы впечатля-
ющего размера.

Кроме того, российское руководство 
перестало идти на уступки. Вопрос о ком-
пенсациях за грязную нефть объявлен исчер-
панным. Платежи за прокачку по «Дружбе» 
повышены минимально, а объемы прокач-
ки снижаются, невзирая на слезы семашек. 
Все жестче и безапелляционнее пресекаются 
поставки из Беларуси, признаваемые неза-
конными, непроверенными, недооформлен-
ными и т. д.

Можно ли в таких условиях рассчитывать 
на «дополучение» 3–3,5 миллиарда долларов 
«атомного кредита», в ожидании которых 
Лукашенко слонялся по Сочи 19–23 февра-
ля?! Очень и очень сомнительно. Во-первых, 
магнаты России не склоны разбрасывать 
деньги в условиях обострения собственных 
отношений с Западом и нарастания двор-
цово-курортного бума. Во-вторых, клянча-
щий узурпатор должен что-то давать вза-
мен. Например, передать в состав холдингов, 
подконтрольных его «братишкам», самые 
прибыльные белорусские предприятия для 
их последующего устранения в качестве 
нежелательных конкурентов. Но при таком 
«размене» получится не спасение, а утопле-
ние режима.

Есть выход – продать олигархам 
нечто дорогостоящее. Например, ОАО 
«Беларуськалий» за предложенные (по слу-
хам) 6 миллиардов долларов. Получение 
таких деньжищ в течение текущего года мог-
ло бы продлить агонию до лета 2022 года. 
И Лукашенко в принципе способен распро-
давать народное достояние без угрызений 
совести. Только делать это умеет плохо. Он, 
как всегда, начнет заламывать цену, «много 
думать», ждать более благоприятной конъ-
юнктуры, оскорблять и запугивать поку-
пателей. А потому не успеет «продлиться» 
подобным способом.

Впрочем, российские нувориши не очень-
то и хотят расходовать миллиарды на то, что 
в любой момент могут «лукализировать», 
как инвестиции пивной «Балтики», конфет-
ные фабрики Новикова, банк «Газпрома» 
и т.п. И уж никто не мечтает оказаться в 
положении Баумгертнера, Муравьева, Чижа, 
Бабарико и прочих «бизнес-партнеров» мест-
ного «гостеприимца». Да и близкая смена 
власти побуждает воздерживаться от сделок 
с «нелегитимным».

Российские военные объекты 
(«Барановичи» и «Вилейка»), срок аренды 
которых истекает в июне текущего года, 
вряд ли принесут нынешнему арендодателю 
больше 250–300 миллионов долларов. Да и 
те – небольшими дозами в течение четвер-
ти века. Что, конечно же, жалкий мизер в 
нынешней ситуации. «Настоящие» деньги 
возможны в обмен на российские базы в 

нужном Кремлю «формате». Но отважится 
ли Лукашенко в этот раз на такие уступки? 
Он ведь помнит восточные методы обнуле-
ния таких платежей. Да и страшненько так 
провоцировать натовцев и белорусов!

Подкинет ли денег Китай? Если и да, то 
как в прошлом году – миллионов примерно 
семьдесят, взыскав по прежним долгам в 
семь раз больше. «Всепогодный друг и желез-
ный брат» Си даже калийные удобрения 
взял по заниженным ценам, а вместо «хоро-
ших» кредитов прислал лишь сто тысяч вак-
цин (очевидно, в рекламных целях). Китаю, 
увы, без надобности наше окошко в Европу, 
пока оно заколочено со всех сторон.

Пусть действия западных стран в данный 
момент не мешают, а помогают «лукаво-
му» втемяшивать непросвещенной публи-
ке, будто бы нынешний кризис – результат 
диверсионно-террористической деятельно-
сти внешних врагов и беглых предателей, а 
не абсолютно естественный конец дотаци-
онной экономики. Однако от оскорбляемых 
стран помощи не дождешься: облигации им 
не всучишь и жалостью не проймешь. Да и 
от риторических санкций потери все-таки 
налицо – все контрагенты режима требу-
ют «компенсацию за возрастающий риск». 
Кроме того, либерально-демократическое 
сообщество помогает спасаться бегством 
нашим «мозгам и рукам». Взаимодействие 
с «группировкой Лукашенко» фактически 
заморожено. Западные инвестиции и хай-
тек-поставки обнуляются. IT сектор сдува-
ется, точно шарик под омоновским сапогом, 
существенно сокращая экспорт доходных 
услуг и ускоряя тем самым крушение лука-
шизма.

Участившиеся задержания крупных пар-
тий контрабанды из Беларуси свидетель-
ствуют о принудительном снижении доход-
ности черных и серых схем.

Капец
На основании вышеизложенного у меня 

получалось, что ни внутри страны, ни вовне 
Лукашенко не сможет найти средств для 
прокорма дотируемых «хозяйств». А припа-
сенных для этого денег едва хватает на двух-
месячный кризис или на полгода «спокойно-
го» выживания без валютного ажиотажа и 
крушения «флагманов банкротства».

Однако с конца января появилось мно-
жество доказательств полного нежелания 
расходовать накопления. За пару недель 
Минфин отжал у коммерческих банков 695,1 
миллиона долларов – в 3,5 раза больше, чем 
планировалось позаимствовать внутри стра-
ны за весь текущий год. И это сверх 156 мил-
лионов долларов, позаимствованных в дека-
бре. Но даже с такой добычей золотовалют-
ный резерв в январе-феврале уменьшились 
на 354 миллиона долларов. А Лукашенко 
принялся обласкивать российское руковод-
ство с умилительным подобострастием про-
фессионального нищего…

Одновременно поползли слухи о фиктив-
ности 30 процентов золотовалютных резер-
вов. Курс рубля зашатался в самый разгар 
налоговых платежей. Запланированный на 
2021 год дефицит госбюджета резко под-
няли до 5,6 миллиарда рублей (сразу на 40 
процентов). Январские зарплаты упали на 
рекордные 12,5%. Правительство бросилось 
сдерживать рванувшие к небу цены, а заодно 
списывать и переписывать долги разорив-
шихся «госов». Нацбанк заблокировал став-
ку рефинансирования ниже уровня инфля-
ции, чтоб формальности не мешали раздаче 
халявных денег.

Как это понимать? «Расходные средства» 
заканчиваются?

А как еще?! Имея в руках свыше 3 мил-
лиардов и ожидая вскоре еще полмиллиар-
да сентябрьского кредита, в такие долги не 
лезут и не мечутся, как алкаши в поисках 
рублика на опохмелку.

Давно и не раз предсказано, что, сде-
лавшись неплатежеспособным, Лукашенко 
постарается сбыть Беларусь в обмен на 
гарантированное продолжение собственной 

dolce vita. И коль денежек не хватает уже 
сейчас, да еще так сильно, то можно не 
сомневаться, «пересидент» вступил в пере-
говоры с хозяевами единственно доступной 
ему страны-убежища. Ну, а те, пользуясь 
очевидным цейтнотом просителя, спешат 
поживиться по максимуму. Стороны пере-
говоров, как это обеим им свойственно, тем-
нят, канителят, рисуются. Из-за чего агония 
«пересиденчества» становится всё мучитель-
нее для нас и всё пагубнее в перспективе.

Разумеется, путинархия готова подпи-
тывать лукакратию, пока та помогает осва-
иваться «союзникам» на незаконно удержи-
ваемой территории. Но Кремлю хотелось 
бы подешевле, а Лукашенко – подольше и 
пощедрее. В этом их разногласия – замед-
ляющие процесс. Опасаясь народного гнева, 
кремлевцы и их подельники всё настойчивее 
добиваются защищенности приобретенного 
за годы лукашизации. Потому-то с конца 
февраля коммерческие гешефты отодвинуты 
в дальний угол, а приоритетным сделалось 
внедрение максимальной численности рос-
сийских силовиков и русофилов на бело-
русскую землю. Местного «автоматчика» это 
приводит в ужас.

Не видя других убежищ, кроме двор-
цов Рублевки, «синепалый» пока уступчив. 
Кремлевцы за «малые деньги» приобретают 
то, в чем ранее им отказывалось с воплями и 
угрозами. Да и долгих проволочек нынче не 
наблюдается: с ценниками на газ Лукашенко 
смирился за месяц, нефтяной маневр одо-
брил до Нового года, транзит через россий-
ские порты отложил лишь на пару месяцев, а 
создание «совместного учебно-боевого цен-
тра» в Гродненской области легализовал за 
десять дней. Ведь стоит «пересиденту» заар-
тачиться, как до «выборов», – и всё для него 
закончится.

Впрочем, хорошего выхода у Лукашенко 
нет. Даже сдав путинархам всё, что они 
желают, совершенно нелепо рассчитывать на 
ответную благодарность. Столь «молчали-
вого и правдивого» старика не выпустят за 
пределы ограниченного периметра. А чуть 
позже поймут и то, что держать его рот на 
замке слишком обременительно…

Смею предположить, самозваный «бра-
тишка Путина» в периоды просветления не 
надеется на многолетнюю пенсию. Поэтому 
так упорно противится неизбежному и пыта-
ется жить по-прежнему. Но злодейка-судьба 
всё яростнее ломится в хоромы «пересиден-
та», доводя того то до виляния хвостом, то 
до звериного бешенства. И ему, несомненно, 
хочется, чтобы устроенный им пожар ока-
зался предельно жутким, чтобы «неблаго-
дарный народец», изведав, как всё полыхает 
без «батьки», возлюбил своего «благодетеля» 
вновь и на веки вечные.

Насколько известно мне, таковы накану-
не кончины упования многих деспотов. Но 
немногим из них свезло удержаться в народ-
ной памяти…

Конечно, чем дольше продержится 
Лукашенко – тем ужаснее будет посеянная 
им злоба, тем катастрофичнее обрушится 
экономика, тем «хлопотнее» будет «дельце» 
Возрождения Беларуси. Однако у нас есть 
опыт постсоветского выживания и разноо-
бразные примеры успешного обустройства 
постсоциалистических стран.

А главное – наш народ явил невероят-
ную мощь при сопротивлении разнуз-
данной лжи и безудержному насилию. С 
таким ВОЛАТАМ не совладать ни местному 
«партхозактиву», ни карательным ОПГ, ни 
импортной олигархии. И сейчас лишь от 
темпа взросления новых народных лидеров 
зависит, насколько успешно и быстро мы 
справимся с ситуацией.

Задачи, горами вставшие перед «молодыми 
политиками», – крайне повышенной трудно-
сти. Но ведь решение именно таких задач отсе-
ивает слабаков и закаляет сильных.

Александр ПЛАСКОВИЦКИЙ, 
начальник главного государственно-

правового управления 
Администрации президента  

в 1997–2000 годах.

ПРОШУ СЛОВА!

Выдворение строптивого

От редакции
Согласитесь, уважаемые читатели, статья Александра Пласковицкого 

– это крик не только его души, это, можно сказать, голос всех трезво-
мыслящих людей, тех, кто глубоко переживает за судьбу страны, за 
завтрашний день нации. А потому редакция газеты «Народная Воля» 
приглашает для продолжения разговора на острейшую тему, поднятую 
А.Пласковицким, как представителей самых разных слоев населения, так 
и государственных служащих, руководителей Администрации президен-
та, правительства, парламентариев, профессиональных ученых.

Пусть коллективный диалог станет позитивным импульсом для раз-
решения смертельно опасного для страны и всего белорусского общества 
политического кризиса.



33 Б Е Л А Р У С Ь . .

19 ÑÀÊÀÂIÊÀ 2021 ã.

Андрей ИТ И В:
«Поверьте мне, 

уважаемые солдаты, 
прапорщики, лейтенанты, 

сержанты, офицеры: 
никакие деньги этого  

не стоят»
Как стало известно, теперь министерства и ведомства силового блока 
Беларуси могут использовать внебюджетные средства после уплаты 

налогов  на собственные нужды. По сути, силовики получили 
разрешение на самофинансирование, теперь им официально можно 

оставлять себе часть заработанных денег, например, от сдачи 
вторичных ресурсов и драгметаллов.

Валянц н АНКО

Прэзідэнт – вясельны генерал,  
а рэальная ўлада ў генсека?

кую новую Канстытуцыю рыхтуюць улады для беларусаў

Беларусь можа чакаць тое ж, што і Эфіопію

НА ыяНАЛ НАя ПРА ЛемА!

Якую новую Канстытуцыю 
рыхтуюць улады для беларусаў? 
Уцямнага адказу на гэтае пытан-
не цягам апошніх двух гадоў, 
калі гэтая тэма прысутнічае ў 
палітычным парадку дня, ніхто не 
даваў. Але вось на мінулым тыдні 
старшыня Канстытуцыйнага суда 
Пётр Міклашэвіч (асоба, непас-
рэдна датычная да распрацоўкі 
праекта) назваў галоўныя тэзы 
будучай рэформы. Пункт нумар 
адзін: «Азначэнне ў Канстытуцыі 
статусу Усебеларускага народ-
нага сходу (УНС) як найвышэй-
шага прадстаўнічага органа 
народаўладдзя».

Ці не звядзецца ўся ананса-
ваная канстытуцыйная рэфор-
ма галоўным чынам менавіта да 
гэтага? А чаму б і не? Тым больш 
што наўрад ці выпадкова стар-
шыня КС пачаў пералік прыяры-
тэтных мэт менавіта з гэтай.

Канстытуцыя палітычных 
ілюзій і дэкарацый

Як цвёрда ведаў кожны савецкі 
грамадзянін, паміж правам, зама-
цаваным у Канстытуцыі СССР, і 
савецкай рэальнасцю – вялізная 
бездань. На паперы гарантавана 
права на свабоду перакананняў і 
на свабоднае іх выказванне – але 
паспрабуй выказацца супраць 
савецкага ладу і камуністычнай 
сістэмы: цэнзура была татальнай. 
У Канстытуцыі – права на свабо-
ду мірных сходаў і асацыяцый, але 
любы «мірны сход», не ўхвалены 
ўладамі, канчаўся турмой. На папе-
ры – свабода думкі, сумлення і 
рэлігіі, у рэальнасці – узарваныя 
цэрквы, расстраляныя святары і 
ваяўнічая прапаганда атэізму.

Што ўжо казаць пра свабо-
ду «выбараў», на якіх мог быць 
толькі адзін ухвалены партый-
ным камітэтам кандыдат, за якога 
нязменна налічвалі 99 працэнтаў 
галасоў! І ў выніку атрымлівалі 
«парламент», у якім ніхто не 
галасаваў супраць і ўсе адна-
галосна падтрымлівалі любую 
ініцыятыву партыі.

Савецкія грамадзяне жылі 
ў свеце палітычных ілюзій, 
бутафорыі і дэкарацый, дзе назвы 
ўсіх дэмакратычных працэдур і 
інстытуцый па змоўчванні трэба 
было браць у двукоссі і дадаваць 
азначэнне «савецкі»: «савецкія 
выбары», «савецкія правы», 
«савецкая законнасць».

 
А прэзідэнт –  

для цырымоній
Але быў у савецкай 

Канстытуцыі артыкул нумар 
шэсць, які дзейнічаў бездакор-
на і без усялякіх двукоссяў. І ў 
якім, уласна, і ўтрымлівалася 
ўся сутнасць «народаўладдзя» ў 
СССР, усе іншыя артыкулы былі 
на гэтым тле другараднымі і 
неістотнымі. Артыкул гэты – пра 
палітычнае панаванне КПСС.

Калі старшыня Канстыту-
цыйнага суда гаворыць пра 
з’яўленне «найвышэйша-
га прадстаўнічага органа 
народаўладдзя» ў асобе УНС, то 
чаму б не замацаваць гэты ста-

тус фармулёўкай, апрабаванай 
камуністычнай тэорыяй і прак-
тыкай?

Тады і прыдумляць нічога 
не давялося б. Артыкул, калі 
скапіраваць яго з брэжнеўскай 
Канстытуцыі, гучаў бы прыблізна 
так:

«Найвышэйшым прадстаў-
нічым органам народаўладдзя, 
кіроўнай і накіравальнай сілай 
беларускага грамадства, ядром яго 
палітычнай сістэмы, дзяржаўных 
і грамадскіх арганізацый 
з’яўляецца Усебеларускі народны 
сход (УНС). Ён вызначае гене-
ральную перспектыву развіцця 
грамадства, лінію ўнутранай і 
вонкавай палітыкі, кіруе вялікай 
стваральнай дзейнасцю белару-
скага народа».

Якімі будуць месца і роля той 
асобы, якая ўзначаліць гэты «най-
вышэйшы прадстаўнічы орган»? 
Ну, прыблізна такімі ж, як у гене-
ральнага сакратара ЦК КПСС 
у Савецкім Саюзе. Фактычна – 
поўная і непадзельная ўлада ў 
дзяржаве. І без усялякіх усена-
родных выбараў: толькі шляхам 
аднадушнага галасавання нікім 
не выбіраных дэлегатаў УНС. 
Зразумела, пасада пажыццёвая, 
без усялякіх абмежаванняў.

А што ж пасада прэзідэнта? 
Фармальна яна можа і застацца 
– будзе прэзідэнт гэткім вясель-
ным генералам. Няхай неабазна-
ны абывацель цешыцца, што яе 
зойме хтосьці іншы. У Савецкім 
Саюзе, напрыклад, фармаль-
ным кіраўніком дзяржавы 
лічыўся старшыня прэзідыума 
Вярхоўнага Савета. Падпісваў ука-
зы аб узнагароджванні ордэнамі і 
медалямі, прымаў даверчыя лісты 
ад замежных амбасадараў, засядаў 
у розных ганаровых прэзідыумах... 
Ніхто рэальным лідарам дзяржавы 
яго не лічыў.

Можа, некаторыя забылі: у 
СССР пры Сталіне кіраўніком 
савецкай дзяржавы фармальна 
лічыўся Міхаіл Калінін. Сталін 
гэтага «кіраўніка дзяржавы» 
называў крыўднымі мянушкамі, 
нярэдка прыніжаў і насміхаўся. А 
каб той назаўсёды запомніў улас-
нае месца, – кінуў жонку Калініна 
на 15 гадоў у лагеры за «анты-
савецкую дзейнасць» і «сувязь з 
трацкістамі». (Кацярыну Калініну, 
маці чацвярых дзяцей «усесаюз-

нага старасты», вызвалілі пасля 
многіх прыніжальных просьбаў і 
пакаянных лістоў толькі ў чэрвені 
1945-га, за год да смерці мужа.)

Наперад, у савецкае 
мінулае!

Гучыць такі сцэнарый абя-
цанай уладамі канстытуцый-
най рэформы пакуль што, можа, 
і абсурдна. Але не менш абсур-
дна, чым выглядае сённяшняя 
беларуская рэчаіснасць, калі пад 
лозунгамі «народнага адзінства» 
кідаюць у турмы, выціскаюць з 
краіны, пазбаўляюць працы, 
выганяюць з універсітэтаў тыся-
чы і тысячы тых, хто паспрабаваў 
мірным чынам адстойваць сваё 
канстытуцыйнае права на сумлен-
ныя выбары і на ўласную думку.

Тое, што на гэтым тле рэжым 
раптам распачне рэальную 
палітычную рэформу, якая была 
б накіравана на будучую дэмакра-
тызацыю, на адыход ад жорсткай 
аўтарытарнай сістэмы, на пасту-
повы транзіт улады – выглядае 
чымсьці неверагодным.

Бо тое, што сёння адбываецца ў 
Беларусі, – гэта імклівы рух назад, 
да савецкай сістэмы. Добра знаёмай 
для сённяшняга кіраўніка па гадах 
ягонай маладосці. Камфортнай 
для незмяняльнай улады, дзе не 
было і не магло быць пратэстаў і 
іншадумства, дзе на любы заклік 
улады у грамадства мог быць толькі 
адзін адказ: «Горача ўхваляем і 
аднадушна падтрымліваем». Дзе 
правадыр калі і пакідаў свой пост, 
то толькі на катафалку і пад гукі 
жалобнага маршу.

Зусім магчыма, што 15 сакавіка 
сёлета – апошні раз, калі ў Беларусі 
адзначаюць Дзень Канстытуцыі 
менавіта ў гэты дзень. Праз год у 
краіне, як абяцаюць улады, будзе 
новая Канстытуцыя, а значыць, 
імаверна, і новая дата яе адзна-
чэння. У хуткім часе, хутчэй за 
ўсё, з’явіцца праект і пачнецца 
«ўсенароднае абмеркаванне».

 
«Усенароднае 

абмеркаванне» 
па-савецку

Як гэта можа адбывацца, 
асабіста я добра памятаю.

У 1977 годзе, паводле 
афіцыйных звестак, у ходзе 
«ўсенароднага абмеркавання» 

новай савецкай Канстытуцыі 
адбылося паўтара мільёна 
сходаў, у якіх узялі ўдзел 140 
мільёнаў чалавек (80% дарослага 
насельніцтва СССР). Паступіла 
400 тысяч паправак і прапаноў. 
Прапаноўвалася, сярод іншага, 
устанавіць усім аднолькавыя 
пенсіі і абавязаць усіх грамадзян 
выпускаць прадукцыю толькі 
высокай якасці... Ледзь не самым 
спрэчным з’явілася пытанне: як 
больш дакладна называць Саветы 
– Саветамі дэпутатаў працоўных 
ці Саветамі народных дэпутатаў? 
Нейкіх больш значных спрэчак 
не здаралася...

Публічна патрабаваць рэаль-
ных дэмакратычных свабод ці 
справядлівых выбараў, наколькі 
вядома, ніхто са 140 мільёнаў 
чалавек не спрабаваў.

Падчас прыняцця новай 
Канстытуцыі дэпутаты на адмыс-
ловай сесіі Вярхоўнага Савета 
СССР у кастрычніку 1977 года 
дружна называлі яе «сімфоніяй 
розуму і шчасця» і «самай запавет-
най, самай галоўнай кнігай, якую 
прагне чытаць кожны чытач». Імя 
Леаніда Брэжнева згадвалася ў кож-
ным выступленні ў сярэднім шэсць 
разоў. Яго называлі «натхняльнікам 
і стваральнікам Канстытуцыі, 
якая ад першага да апошняга рад-
ка прасякнута ягонымі думкамі і 
пажаданнямі, па-ленінску глыбокімі і 
яснымі, даступнымі разуменню кож-
нага чалавека». Але ўсіх апярэдзіў у 
гэтай справе першы сакратар ЦК 
кампартыі Латвіі Аўгуст Вос: ён 
здолеў згадаць імя Леаніда Ільіча 
12 разоў на працягу 3-хвіліннага 
выступлення.

7 кастрычніка 1977 году нас, 
школьнікаў, знялі з аднаго з урокаў 
і на ўрачыстай лінейцы на працягу 
45 хвілін тлумачылі, якая вялікая 
падзея адбылася ў краіне. «Вялікай 
падзеяй», зрэшты, былі задаво-
лены далёка не ўсе, бо выхадны 
дзень 5 снежня, які да 1977 года 
святкаваўся як Дзень Канстытуцыі, 
у гэты год адмянілі.

Калі савецкая традыцыя цалкам 
адновіцца, то зусім лагічна, што дзень 
новай лукашэнкаўскай Канстытуцыі 
можа стаць непрацоўным. Як дзень 
сталінскай Канстытуцыі 5 снежня і 
брэжнеўскай – 7 кастрычніка. І будзе 
адзначацца з феерверкамі, парадам і 
хакеем.

(Радыё Свабода)

СУмНА!

О и иАЛ НО

Reuters апублікаваў аналітычны 
матэрыял пра рост дзяржаўнага 
доўгу розных краін свету. 
Напрыклад, даўгі Эфіопіі чакае 
рэструктурызацыя па праграме 
G20 «Common Framework», але 
краіне давядзецца аб’явіць дэфолт. 
Беларусь знаходзіцца прыблізна на 
тым жа ўзроўні.

Старшы эканаміст Tellimer 
Патрык Каран вызначыў групу 
краін з уразлівай эканомікай, чый 
дзярждоўг расце і каму ўсё скла-
даней рабіць выплаты па пазыках. 
У гэты спіс трапілі Ямайка, Туніс, 
Эквадор, Лаос, Бахрэйн, Шры-
Ланка, Эфіопія, Аман і Беларусь.

Сярод дадатковых фактараў 

рызыкі ў памянёных краінах – 
нізкія тэмпы вакцынацыі ад кавіда.

Аналітыкі канстатуюць, што 
вынік палітыкі Лукашэнкі – кво-
лая эканоміка на мяжы дэфол-
ту. Далейшае знаходжанне 
нелегітымнага прэзідэнта ва ўладзе 
немінуча вядзе да краху эканомікі.

Такое месца ў падобным рэйтын-

гу сведчыць пра глыбокі сацыяльна-
эканамічный крызіс. Таксама гэта 
чарговы сур’ёзны сігнал белару-
скаму грамадству аб неабходнасці 
дабівацца хутчэйшага сыходу 
нелегітымнай улады. Толькі тады 
дэмакратычны ўрад, які будзе скла-
дацца з прафесіяналаў, зможа выесці 
краіну з эканамічнага крызісу.

НеЛ я мОЛ Ат !

– Когда я прочитал новость, что 
можно совмещать услуги в сфере без-
опасности с деятельностью по получе-
нию прибыли, вспомнил старый анек-
дот из 90-х годов прошлого столетия: 
«Устроился молодой милиционер на 
работу – и пропал. Месяц не приходит 
за зарплатой, второй, третий. Вызывает 
его начальник: почему, мол, деньги не 
поучаешь? «Я думал, дали пистолет – и 
крутись как хочешь…», – так проком-
ментировал в своем вечернем стриме 
скандальную новость экс-кандидат в 
президенты Андрей Дмитриев.

– Если говорить совершенно про-
стым языком, Лукашенко пытается 
решить две задачи: повышение лояль-
ности и уменьшение стоимости этой 
лояльности, потому что бюджетных 
денег всё меньше. Он пытается сде-
лать так, чтобы силовики «получили 
страну в кормление». Чтобы не толь-
ко ему нужно было постоянно что-то 
выплачивать им из бюджета, но и дать 
им самим возможность «брать» бизнес, 
который им важен.

Понятно, что силовики в бизнесе – 
это возможности для большой корруп-
ции и, конечно, для силовых решений 
тех вопросов, которые должны были 
быть решены по закону.

Более того, это очень опасно, 
поскольку означает большой передел 
собственности. Он уже потихоньку 
идет – я думаю, что мы видим это 
на примере Green, уже точно знаю 
несколько примеров в Минске, свя-
занных с ресторанным бизнесом. 
<Официальное разрешение> этот про-
цесс только усилит.

Задача стоит, чтобы теперь у сило-
виков в бизнесе было «кормление», 
тогда они будут еще более лояльны 
существующей власти, с еще большим 
остервенением будут готовы ее защи-
щать. А стоить непосредственно для 
бюджета это будет гораздо меньше.

Лукашенко сейчас создает такие 
законы, которые неизбежно будут 
отменены любой новой властью. И 
это еще один аргумент для силовиков, 
почему они должны защищать именно 
его. Хотя вообще-то это нонсенс, что 
люди, которые находятся на выполне-
нии боевых, по сути, задач, не важно, 

внутри государства или вовне, исполь-
зуя это положение, могут быть задей-
ствованы в бизнесе.

Все эти действия, отмечает 
Андрей Дмитриев, предприняты не из 
большой любви правителя к силовикам, 
а с целью еще больше втянуть их в 
подавление протестов:

– Протесты будут – в разных фор-
мах и проявлениях, более или менее 
массовые, но они будут. И, представ-
ляя 11 марта ряд новых силовых назна-
чений, обращаясь к армии, Лукашенко 
сказал буквально следующее: «войны 
приобретают иной характер» и воевать 
им теперь придется не вовне, а внутри 
страны.

То есть взамен на возможность, 
которую он дает указом о «кормле-
нии», Лукашенко хочет, чтобы армия 
была втянута во внутренние политиче-
ские разборки и своими руками души-
ла протест белорусов.

…Но, когда я говорю слово «армия», 
я представляю себе не Вольфовича, 
не генералов в погонах и лампасах, а 
представляю солдат-срочников, кото-
рых могут ставить в оцепление. Ведь 
одно дело – попытаться повесить лап-
шу на уши генералу, полковнику, майо-
ру, гораздо проще идеологически обра-
ботать парня 18 лет, сказать ему, что 
это присяга, запугать, что если он не 
выполнит приказ, то всё будет гораздо 
хуже, и так далее.

Поэтому я считаю, что нужно сроч-
но создавать обращение к армии и гово-
рить об этом военным: не дайте себя 
втянуть во внутриполитические раз-
борки! Оставайтесь в стороне, насколь-
ко можно. Потому что в ситуации после 
политического кризиса, если армия не 
будет втянута в кровавые дела, связан-
ные с насилием, с подавлением про-
тестов, она будет одним из немногих 
институтов, который может сохранить 
уважение общества, и станет одной из 
основ той Беларуси, где у людей должно 
быть уважение к государству.

Если же армия окажется втянута в 
политические игры, такой возможно-
сти не будет. Армия станет в один ряд 
с ОМОНом, только всё будет гораздо 
страшнее…

Сопредседатель «Говори правду» 
Андрей Дмитриев заявил, что в бли-
жайшее время планирует создать и 
призвать как можно больше белору-
сов подписать обращение о том, что 
армия не должна и не может быть 
инструментом политической борьбы: 
«Поверьте мне, уважаемые солдаты, 
прапорщики, лейтенанты, сержанты, 
офицеры: никакие деньги, никакие 
льготные кредиты этого не стоят».

(gazetaby.media)

Пресечена деятельность 
финансовой пирамиды

Управлением Департамента финан-
совых расследований Комитета госкон-
троля по Минской области и г.Минску 
пресечена деятельность преступной 
группы, которая с января 2020 года без 
специального разрешения (лицензии) 
осуществляла предпринимательскую 
деятельность по привлечению денежных 
средств граждан под гарантированный 
процент дохода.

Незаконная схема была построена 
по принципу финансовой пирамиды: 
выплата дохода и возврат вложенных 
денег одним клиентам осуществлялись 
за счет денежных средств, принятых от 
других клиентов. В качестве вкладчиков 
было привлечено не менее 100 человек.

Клиенты передавали иностранной 
компании в доверительное управление 
сумму в пределах 10 тысяч долларов или 
евро якобы для дальнейшего инвестиро-
вания и совершения выгодных сделок.

Выплата дохода клиентам и советни-
кам производилась из денежных взно-
сов новых участников пирамиды. Свое 
решение вкладывать деньги в сомни-
тельный проект они аргументирова-
ли высокими процентными ставками 
(доход в размере 25–30% годовых).

Доход, полученный от функциониро-
вания финансовой пирамиды, составил 
более 350 тысяч рублей.

(Из пресс-релиза КГК Республики 
Беларусь.)
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П О Ш Т А

АЛОН А 
АЛеСя Ня ВеСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

А етА ытА

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
АРтиНА и Ни

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил АПОЛ СКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магіл .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Я імавіч 
БАРА Н НАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА Амет У

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

оя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНеНие

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НА ОЛеЛО!

еСт  ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУ ЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

Ли Ны  ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Прапала ў 
«бунтара» 
зарплата, ды 
бел-чырвонай 
будзе хата
Жыхар вёскі Алешча Полацкага 
раёна Анатоль Каханчык 
пафарбаваў сваю хату ў белы 
і чырвоны колеры. Спряша 
яго асудзілі на 7 сутак арыш-
ту за “несанкцыянаваны пікет”, 
а потым звольнілі з работы 
(38 гадоў вясковец адпрацаваў 
брыгадзірам на чыгунцы). 
Мужчына не губляе аптымізму: 
“Улетку пойдуць грыбы і ягады, 
так што не прападу…”

Дурноты ў нас цяпер багата,
З яе смяецца цэлы свет.
Хіба ж не дур, што нават хата
Нядаўна зладзіла пікет?
Само сабою, пра такое
Не гаварылася ў судзе,
Бо ў міліцэйскім пратаколе
Аб тым размова не ідзе.
Аднак жа менавіта хата
Па сутнасці крыніца зла.
Яна, зараза, вінавата,
Што “экзекуцыя” была,
Калі закона служкі “суткі”
Далі яе гаспадару.
“Суд на расправу зараз хуткі:
Пратэст “вярхам” не па нутру,
І ў бунтароў “ляцяць галовы”.
А як спачатку ўсё было?
Нейк парашыў мужык вясковы
Пафарбаваць сваё жытло.
І даў падказку клёк ягоны:
“Калі такі бунтарскі час,
Дык колер белы і чырвоны
Для хаты будзе самы раз,
Бо то ж мая, прынамсі, хата,
І пафарбую, як хачу”.
І на душы адчуў ён свята
Ад бел-чырвонага ўваччу!
Але душа нядоўга пела –
Замоўкла, бедная, калі
Туды служакі з райаддзела
Аж цэлай хеўрай прыбылі.
І справа дзіўная такая
Дайшла напотым да суда…
Але па свеце не блукае
(Гавораць так) адна бяда.
Хоць і не крыў начальнік матам,
Затое гыркаў, быццам звер:
– Дык у цябе, прачуў я, хата
Чырвона-белая цяпер?
Дамогся ўсё-такі свайго ты…
Ды толькі з гэтае пары
Тут для цябе няма работы,
Бо нам не трэба бунтары.
І недавер яшчэ ў паглядзе
Да “бунтара”, як быццам ён
І цягнікі назло уладзе
Пускаў бы заўтра пад адхон.
Ён атрымаў двайную кару,
І далягляд зусім благі…
Гарэлкай ад такога ўдару
Заліў бы хто-ніхто мазгі,
Каб паступова “ласты скласці”.
А “пратэстант” і ў вус не дзьме,
І нечаканыя напасці
Трымаць не хоча ён наўме.
Гаворыць:
– Страціў я зарплату,
Але не пагубіў душу.
А летам у красуню-хату
Грыбоў і ягад нанашу…
                     ***
Удзячным лёсу быць павінны
Што з бел-чырвонага жытла
Суд не рашыў зрабіць руіны
Або спаліць яго датла…

Дзе ключы?
Перавярнулі вы, лічы,
Кватэру, каб знайсці ключы.
Аднак жа іх няма нідзе.
А час бязлітасна ідзе…
І што рабіць?
І быць вам як?
Найперш расцісніце кулак –
І вы шчаслівыя даволі:
Ключы – на вашае далоні…

Не вылечыць,  
дык забыць
Дзядуля думку мне данёс
Сваімі яснымі вачыма:
Хоць нельга вылечыць склероз,
Ды пра яго забыць магчыма…

д мА РАтыя ПА еЛАРУС У

«Я больш не магу там працаваць...»
к вядома, да забастоўкі на ААТ «Гродна Азот» далучылася інжынер-хімік з 2 -гадовым стажам 

Наталля авейка. на распавяла «Народнай Волі», чаму пайшла на гэты крок.

Чтобы не попасть  
в ловушку очередной 
своры политических 

мошенников  
и выродков

Впервые на моей памяти белорусы так дружно восстали 
против беспредела власти, против наглой лжи и не менее 
наглого мошенничества, против чиновничьего хамства 
и неуважения к собственному народу. Люди восстали 
против насилия и беззакония, против попрания элемен-
тарных прав человека и гражданина. Белорусы массово 
вышли на мирные демонстрации протеста. Без оружия. 
Без средств защиты. И это далеко не толпа «обкуренных 
отморозков», «уголовников» и «проплаченных провокато-
ров». Это – граждане нашей страны, которые выступили 
за восстановление справедливости, попранной беспреце-
дентными фальсификациями на президентских выборах. 
Это – сознательные (сапраўды свядомыя, а не “так званыя”) 
патриоты Беларуси, которые хотят, чтобы их дети и внуки, 
родные и близкие жили в свободной демократической 
стране, которые не хотят находиться под дубинками и 
дулами автоматов.

Будет больно и обидно, если сегодняшняя энергия 
народных масс уйдет в свисток. Наши дети и внуки не 
простят нам, если мы не сможем сегодня отстоять для них 
право жить в родной стране, свободной от насилия и хам-
ства, циничной лжи и попрания прав человека.

Лично я не являюсь сторонником шествий и демон-
страций, забастовок и провоцирования органов правопо-
рядка. Благие намерения и эмоции очень быстро иссякают. 
Поэтому – и это мое непоколебимое убеждение – мы все 
должны вооружаться Словом и Знанием. Это оружие можно 
найти в любой библиотеке, в любом книжном магазине. В 
первую очередь это Конституция Республики Беларусь. Это 
Избирательный кодекс Республики Беларусь. Это Закон о 
местном управлении и самоуправлении. Это Закон о статусе 
депутата. Это наше единственное бескровное оружие.

Мы имеем право требовать по завершении каждой 
избирательной кампании от тех же депутатов всех уров-
ней ознакомления с итоговыми протоколами, начиная с 
участковых комиссий и заканчивая ЦИКом. На основании 
Избирательного кодекса народ также имеет право досроч-
ного отзыва своих представителей во власти, если они не 
хотят слушать и слышать своих избирателей.

Это трудный и долгий путь. Но если мы все, кто 
действительно хочет мира и процветания для родной 
Беларуси и ее граждан, изберем путь закона и справедли-
вости, мы сможем уберечь наших детей и внуков от попа-
дания в ловушку очередной своры политических мошен-
ников и выродков.

Николай ВИТИКОВ, экс-депутат сельского Совета,  
отец двух дочерей, дед троих внуков и одной внучки.

д.Терюха Гомельского района.

мНеНие ПРОСтО О еЛОВе А

Больш за 8 гадоў зняволення  
за перапіску ў чаце

Як інжынер-праграміст спрабуе легалізаваць 
незалежны прафсаюз на дзяржаўным прадпрыемстве

Апошнім часам актывізаваліся 
высілкі па стварэнні прафесійных 
суполак, альтэрнатыўных афіцыйнай 
Федэрацыі прафсаюзаў Беларусі. На дум-
ку ініцыятараў, афіцыйная арганізацыя 
цалкам дыскрэдытавала сябе падтрым-
кай цяперашняга рэжыму.

Як паказвае практыка, 
легалізавацца не так проста. 
Масавымі затрыманнямі завяршы-
лася ўстаноўчая канферэнцыя «Лігі 
студэнцкіх аб’яднанняў» у Мінску, 
пагрозамі і шантажом суправаджа-
юцца спробы выхаду з профільных 
пярвічак у дзяржаўных структурах.

Паказальнай гісторыяй  
(не)рэгістрацыі арганізацыі ў склад-
зе Беларускага незалежнага праф-
саюза на ААТ «Пеленг» са Свабодай 
падзяліўся вядучы інжынер-
праграміст Андрэй Дзечка. Паводле 
яго слоў, пакрокавае апісанне можа 
стаць карысным для тых, хто толькі 
пачынае баталіі за незалежныя 
прафсаюзныя аб’яднанні.

«Адмова ў рэгістрацыі 
арганізацыйных структур 

прафсаюза не прадугледжана 
законам»

Як расказаў Андрэй Дзечка, 
на фоне падзей жніўня 2020 года 
шэраг работнікаў флагмана оптыка-
механічнай прамысловасці выйшлі 
з «Белпрафмаша» – структурнага 
падраздзялення праўладнай ФПБ. Ён 
у ліку першых.

«Спачатку чатыры чалавекі 
напісалі заявы на ўступленне ў 
Беларускі незалежны прафсаюз – 
такім чынам, на нашым прадпрыем-
стве ўжо арганізавалася прафсаюзная 
суполка. У верасні колькасць жадаю-
чых папоўніць шэрагі БНП вырасла, і, 
згодна са статутам, назбіраўся неаб-
ходны мінімум для стварэння нізавой 
прафсаюзнай арганізацыі, а менавіта 

10 чалавек», – удакладняе суразмоўца.
21 верасня адбыўся 

арганізацыйны сход па стварэнні 
«пярвічкі» Беларускага незалежнага 
прафсаюза на ААТ «Пеленг». Выбралі 
раду прадстаўнікоў і кантрольна-
рэвізійную камісію – усё, што патра-
буецца для легалізацыі статусу.

Пасля падачы матэрыялаў 
у выканаўчае бюро БНП юры-
сты падрыхтавалі дакументы 
для рэгістрацыі ў адміністрацыю 
Маскоўскага раёна Мінска (юрыдычны 
адрас на падведамаснай тэрыторыі).

Роўна праз месяц – апошні тэрмін 
прыняцця рашэння, вызначаны 
законам, – адтуль запатрабавалі 
арыгінал пратакола арганізацыйнага 
сходу. Маўляў, простай выпіскі, 
заверанай кіраўніцтвам праф-
саюза, недастаткова. Пажаданне 
чыноўнікаў выканалі неадкладна.

А яшчэ праз месяц маўчання 
(апошняя дэкада лістапада) прыйш-
ла адмова ў рэгістрацыі – «у сувязі 
з адсутнасцю агульных інтарэсаў 
створанай нізавой арганізацыі з 
кірункамі дзейнасці БНП». Паколькі 
другім пунктам было пазначана, 
што рашэнне можа быць абскарджа-
на ў судзе, такім правам заяўнікі 
пазней скарысталіся.

«Смешна нават чытаць, што 
прафесійныя інтарэсы членаў 
БНП, якія жадаюць арганізавацца ў 
нізавую арганізацыю, не супадаюць са 
сферай дзейнасці незалежнага праф-
саюза. Цалкам выдуманая прычына, 
абы толькі нейтралізаваць патэн-
цыяльнага канкурэнта. Бо яшчэ 
весялей выглядае тое, што адмо-
ва ў рэгістрацыі арганізацыйных 
структур наогул не прадугледжа-
на законам. Гэта значыць, мясцо-
вая адміністрацыя мусіць падпісаць 
паперу як дадзенасць, не задаючы 
некампетэнтных пытанняў», – 
падкрэслівае Андрэй Дзечка.

«Суд не прымае іск 
са спасылкай на 

непадведамаснасць спрэчкі»
Актывіст, спасылаючыся на 

першакрыніцу – інструкцыю 
Міністэрства юстыцыі «Аб парадку 
афармлення і разгляду дакументаў, 
звязаных з дзяржаўнай рэгістрацыяй 
прафесійных саюзаў», удакладняе, 
што ў рэгістрацыі новага прафсаюза 
фармальна могуць адмовіць на пяці 
падставах: 

– парушэнне вызначанага парад-
ку стварэння прафсаюза, самаволь-
ныя змены ў статуце ці сімволіцы;

– разыходжанне мэт, задач, 
метадаў работы, тэрыторыі дзейнасці 
з патрабаваннямі заканадаўства;

– непадача прадугледжа-
ных дакументаў, неабходных для 
дзяржаўнай рэгістрацыі;

– неадпаведнасць назвы, у тым 
ліку скарочанай, сімволікі, а таксама 
ўмоў сяброўства ў прафсаюзе;

– невыкананне ў месячны тэрмін 
патрабаванняў, указаных у рашэнні 
аб адтэрміноўцы дзяржаўнай 
рэгістрацыі.

Але іх выпадак у гэты пералік 
не трапляе, пра «несупадзенне 
прафесійных інтарэсаў» не сказана 

ні слова, зазначае Андрэй Дзечка. 
Згодна з законам, на які так любяць 
спасылацца чыноўнікі, адмовіць у 
рэгістрацыі арганізацыйнай структу-
ры прафсаюза раённыя адміністрацыі 
не могуць паводле свайго статусу. І 
вось на якой падставе:

– арганізацыйныя струк-
туры прафсаюзаў, надзеле-
ныя ў адпаведнасці са статутамі 
прафсаюзаў правамі юрыдычнай 
асобы, падлягаюць дзяржаўнай 
рэгістрацыі;

– арганізацыйныя структуры 
прафсаюзаў, не надзеленыя правамi 
юрыдычнай асобы, падлягаюць 
пастаноўцы на ўлік.

«Згадаўшы пра тое, што рашэн-
не можа быць абскарджана ў судо-
вым парадку, летась 18 снежня мы 
падалі іск у суд Маскоўскага раёна 
Мінска. І што ў выніку? Менш як 
праз тыдзень суддзя выносіць вызна-
чэнне з адмовай у пачатку грамад-
зянскага справаводства з прычыны... 
«непадведамаснасці спрэчкі суду». 
Гэта як? Звяртайцеся ў суд – ну 
звярнуліся. А там – «не наша спра-
ва», – абураецца Андрэй Дзечка.

Пакуль пастанова не набы-
ла законную моц, 22 студзеня 
актывісты падалі прыватную скар-

гу ў Мінскі гарадскі суд. 4 люта-
га справу разгледзелі, рашэнне суда 
Маскоўскага раёна пакінулі ў сіле.

«Гендырэктар не ўбачыў 
супярэчнасці ў дзейнасці 

іншага прафсаюза»
Такім чынам, падсумоўвае Андрэй 

Дзечка, і Мінскі гарадскі суд таксама 
адмовіў рабочым «Пеленга» ў праве 
адстойваць свае законныя інтарэсы. 
Наступная інстанцыя – старшыня 
Мінскага гарсуда. Скарга пададзена, 
ініцыятары шматпакутнай пярвічкі 
чакаюць разгляду і рашэння.

Андрэй Дзечка звяртае ўвагу, што 
нават кіраўніцтва прадпрыемства не 
мела вялікіх прэтэнзій да з’яўлення 
пад яго дахам альтэрнатыўнага 
прафсаюза, хоць спачатку сапраўды 
крыху «напружылася».

«Актыўнасць не прайшла 
незаўважанай, выклікаў на гутарку 
дырэктар: навошта яшчэ адзін праф-
саюз ды яшчэ незалежны? Я супакоіў, 
што гэта не палітыка, гаворка пра 
законныя правы работнікаў. Адзначыў 
шэраг недахопаў у калектыўнай дамо-
ве, якія гадамі не вырашаюцца ў межах 
дзяржаўнага прафсаюза. Ну і генераль-
ны ўрэшце даў дабро на такую дзей-
насць. А вось што да рэакцыі раённай 
адміністрацыі, дык яна прадказальная 
ў сваёй прымітыўнасці. Пры тым што, 
паўтаруся, іх функцыя – не «прыняць» 
ці «адмовіць», а проста зарэгістраваць. 
Могуць толькі вярнуць дакументы на 
выпраўленне памылак».

Любое парушанае права можа і 
мусіць аднаўляцца ў судовым парад-
ку. «Для чаго іначай наогул гэта 
галіна ўлады?» – задаецца рытарыч-
ным пытаннем суразмоўца.

Пры гэтым Андрэй Дзечка 
не выключае, што цяперашняя 
актыўнасць можа мець сумныя 
наступствы найперш для яго.

У ыНА

ВеРды т

Наталля Шавейка стала 38-м работнікам «Гродна Азот», 
які далучыўся да забастоўкі. Гэтае рашэнне яна прыняла 15 
сакавіка.

Свой учынак тлумачыць проста: «Я не магу больш там 
працаваць».

– Напісала заяву, што далучаюся да страйкоўцаў, і аднесла ў 
адміністрацыю прадпрыемства. А там пачула: гэта палітычны крок. 
А я ў адказ: проста не магу выконваць свае службовыя абавязкі, бо не 
разумею, дзеля чаго я працую, – расказвает жанчына.

Калі інфармацыя аб далучэнні Наталлі да стайку 
распаўсюдзілася на прадпрыемстве, многія сталі выказваць ёй 
падтрымку. Але браць прыклад з яе пакуль не адважваюцца.

– Мне гэта цяжка патлумачыць, – кажа спадарыня Шавейка. 
– З аднаго боку, падтрымліваюць, а з другога – нічога не робяць 
дзеля таго, каб змяніць сітуацыю.

Спадарыня Наталля працавала ў лабараторыі, дзе 
праводзіцца кантроль над прамежкавым і канчатковым пра-
дуктам вытворчасці. У 2019 годзе яна распрацавала новую 
методыку вымярэння працэнта кантактавання ў вытворчасці 
сернай кіслаты. Гэта распрацоўка была прадстаўлена на 
конкурс «Ідэя года», які праводзіўся на прадпрыемстве. У 
параўнанні з ручным метадам вымярэння яе прапанова значна 
павялічвае прадукцыйнасць працы і паляпшае ўмовы работы.

У 2020 годзе Шавейка пачала рэалізоўваць сваю ідэю непас-
рэдна на вытворчасці, але жнівеньскія падзеі спынілі важную 
працу.

– У мяне быў шок, я не магла нічога рабіць, – згадвае 
спадарыня Наталля. – Не было жадання нават падыходзіць 
да газааналізатара. Усё валілася з рук, калі стала вядома, 

што людзей забіваюць, кідаюць у турмы.
Наталля з сумам заўважае, што яе ідэю будзе ўкараняць 

ужо нехта іншы. Яна засмучана тым, што настроі ў людзей 
змрочныя:

– Усе толькі скардзяцца на ціск з боку начальства, але па сутнасці 
нічога не прадпрымаюць для адстойвання сваіх правоў.

Жанчына са шкадаваннем заўважае, што рабочыя не раз-
умеюць сваёй ролі ў набліжэнні тых станоўчых перамен, без 
якіх жыццё беларусаў не палепшыцца.

Міхал КАРНЕВІЧ.
Гродна.

Днямі суд Смаргонскага раёна агучыў 
прысуд па крымінальнай справе супраць 
жыхара мястэчка Гальшаны Івана 
Вярбіцкага.

Мужчыну абвінавацілі адразу па 
некалькіх артыкулах: падбухторванне 
да акта тэрарызму, незаконныя набыц-
цё, захоўванне боепрыпасаў і выбуховых 
рэчываў, а таксама знішчэнне афіцыйных 
дакументаў.

Справу разглядала суддзя Людміла 
Пятрова, дзяржаўны абвінаваўца – пра-
курор Сяргей Кавальчук.

Згодна з матэрыяламі спра-

вы, 14 кастрычніка 2020 года ў мэтах 
“дэстабілізацыі грамадскага парад-
ку Вярбіцкі размясціў у адной з груп 
паведамленні з заклікамі да пашкод-
жання “кактэйлямі Молатава” будынка 
КДБ і пракуратуры Ашмянскага раёна. 
У той жа дзень у Telegram-канале пад 
нікам “Dimon D” ён заклікаў знішчаць 
маёмасць супрацоўнікаў праваахоўных 
органаў”.

15 сакавіка Іван Вярбіцкі выступіў 
з апошнім словам, прызнаўшы віну 
толькі ў пашкоджанні пастановы на 
ператрус. Таксама прапанаваў суду 

пачаць крымінальную справу супраць 
дзяржаўнага абвінаваўцы Сяргея 
Кавальчука, які першапачаткова прасіў 
для яго 9,5 года калоніі.

Выніковы вырак:
– за падбухторванне да акта тэрарызму 

(ч.1 арт.289 КК) – 8 гадоў калоніі;
– за знішчэнне пастановы на ператрус 

(ч.1 арт.377 КК) – 2 месяцы калоніі;
– за незаконныя дзеянні ў дачыненні да 

агнястрэльнай зброі, боепрыпасаў і выбу-
ховых рэчываў (арт.295 КК) – апраўданы.

Канчатковае пакаранне – 8 гадоў і 1 
месяц калоніі ўзмоцненага рэжыму.
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Ре ОНАНС

Как «продавцы рейтингов»  
развели Александра Лукашенко

Экалагічнае авіяпаліва  
з харчовых адкідаў

Навукоўцы распрацавалі новы падыход да вытворчасці авіяпаліва  
з харчовых адкідаў. Паводле меркавання экспертаў, гэта значна скароціць 

выкіды вуглякіслага газу падчас палётаў.

«Последний раз так принимали 
Далай-ламу»

его добилась Тихановская на переговорах с властями стран Европейского Союза

Раскрыта схема убийства 
киллером вора в законе 
Япончика у московского 

ресторана
Генпрокуратура России направила в суд обвини-

тельное заключение по делу об убийстве в 2009 году 
вора в законе Вячеслава Иванькова, известного в 
криминальных кругах как Япончик.

В обвинительном заключении, в частности, опи-
саны подробности подготовки покушения на кри-
минального авторитета. В организации убийства 
обвиняют вора в законе Илью Симонию (Махо), 
который пошел на преступление ради передела сфер 
влияния в преступном сообществе.

Для этого Симония привлек группу людей, 
которые в течение нескольких месяцев вели скры-
тое наблюдение за Иваньковым, устанавливая его 
привычки, контакты и маршруты передвижения. 
Сообщники выяснили, что Иваньков часто посеща-
ет ресторан «Тайский слон» на Хорошевском шоссе, 
и подобрали удобное место для стрельбы недалеко 
от этого заведения.

28 июля 2009 года Каха Газзаев, Муртази 
Шадания, Нугзар Папава и Джамбул Джанашия 
прибыли к ресторану и стали вести наблюдение за 
вором в законе. Когда Иваньков выходил из заве-
дения, к нему подъехала «Газель», и находившийся 
в ней Астамур Бутба несколько раз выстрелил в 
Япончика. Он скончался от ранений в больнице в 
начале октября.

Газзаев, Шадания и Джанашия обвиняются по 
пунктам «ж» и «з» части 2 статьи 105 («Убийство»), 
а также части 3 статьи 222 («Незаконный оборот 
оружия и боеприпасов») УК РФ. Всем троим избра-
на мера пресечения в виде заключения под стражу. 
Симония, Папава и Бутба скрылись от следствия и 
объявлены в международный розыск.

19 января сообщалось, что следователи совмест-
но с сотрудниками Московского уголовного розы-
ска установили киллеров, застреливших в 2009 году 
вора в законе Япончика.

Медики назвали один из самых 
полезных продуктов для сердца

Он улучшает функции кровеносных сосудов на 47 процентов.

Советник лидера бело-
русской оппозиции Франак 
Вячорка рассказал, что послед-
ние официальные визиты 
Светланы Тихановской в евро-
пейские страны дали хороший 
результат.

«Зарубежные поездки – это инве-
стиции в будущее. Мы проводим 
одну встречу, какой-то разговор, 
звонок, а эффект от этого звон-
ка может быть и сейчас, и через 
месяц, и через полгода. Короткий 
звонок Майклу Макфолу, бывше-
му послу США в России, привел к 
тому, что сейчас он каждый день 
говорит про Беларусь», – уточнил 
Франак Вячорка подходы к внеш-
ней политике в штабе Светланы 
Тихановской.

По его словам, в Финляндии 
были встречи с президентом, пре-
мьер-министром и министром 
иностранных дел.

«Последний раз там так при-
нимали Далай-ламу десять лет 
назад. Мы говорили о том, чтобы 
Финляндия организовала перегово-
ры о выходе Беларуси из кризи-
са и поддержала Беларусь в ОБСЕ. 
У Финляндии всегда была особая 
роль в ОБСЕ», – поделился Франак 
Вячорка.

«В Финляндии мы договори-
лись создать экспертные группы, 
куда могут попасть представи-
тели Координационного совета, 
Евросоюза, России и, возможно, 
режима Лукашенко, чтобы мы мог-
ли найти сценарии мирного выхо-
да из кризиса. Финляндия целиком 
и полностью на нашей стороне. 
У нас есть и их солидарность, и 
конкретные планы поддержки», – 
подчеркнул политик.

Франак Вячорка утвержда-
ет, что 10 лет назад Португалия 
блокировала санкции против 
Лукашенко, а «сейчас делает всё 
возможное для победы белорусов».

«Португальцы ничего не знали 
о Беларуси до прошлого лета. Но в 
августе белорусский народ поста-
вил Португалию на уши. Когда 
Светлана приехала в эту стра-
ну, ее чуть ли не носили на руках 
все национальные СМИ. Печатная 
пресса снова ставила белорусов на 
первую полосу», – поделился впе-
чатлениями от поездки советник 
лидера оппозиции.

По его словам, Светлана 
Тихановская в Португалии долж-
на была встретиться только с 
министром иностранных дел, но, 
когда информация просочилась в 
прессу, с ней захотели встретить-

ся все: и бывший председатель 
Еврокомиссии Жозе Баррозу, и 
премьер-министр Антониу Кошта.

«В молодости он боролся про-
тив диктатуры Салазара. И 
сейчас всей душой хочет опыт 
своей борьбы и победы передать 
Беларуси», – рассказал Франак 
Вячорка.

«Очень важно, что прямо сейчас 
главой ЕС является Португалия. 
И португальцы пообещали, что 
будут вносить Беларусь в повест-
ку дня в Брюсселе на каждой 
встрече министров и премьеров», 
– передает пресс-служба слова 
советника Тихановской.

Говоря про визит в Швейцарию, 
Франак Вячорка рассказал, что 
Швейцария перестала быть ней-
тральной в белорусском вопросе.

«Когда приехала Светлана 

Тихановская, вся пресса спра-
шивала про Херше и о том, чем 
Швейцария может помочь белору-
сам. Ответ был простой: давлени-
ем на режим и заморозкой счетов 
его «кошельков». На следующий 
день Светлана приходит в швей-
царский МИД, а там один из руко-
водителей МИД отвечает, что 
все документы готовы и над всеми 
нашими просьбами уже работа-
ют», – рассказал Франак Вячорка.

По его словам, уже идут рассле-
дования и поиск счетов «кошель-
ков» Александра Лукашенко.

«Те, кто попал в третий 
пакет санкций, больше не смогут 
прятать деньги в Швейцарии. 
Ситуации, когда после победы 
народа вся казна окажется за гра-
ницей, в Беларуси не будет», – рас-
сказал Франак Вячорка.

РА О ЛА еНие

Помните, с какой помпой подавал-
ся анонс социологического исследова-
ния по общественно-политической 
проблематике, инициированного вла-
стями. Александр Лукашенко с упо-
ением говорил, что для проведения 
такого масштабного опроса пригла-
шаются самые квалифицированные 
специалисты. И при этом заявил об 
участии в социсследовании украин-
ских социологов.

Какой же результат?

Ну, провел Александр Лукашенко 
«масштабное социологическое исследо-
вание», опубликовали его пропаганди-
сты немыслимые цифры якобы суще-
ствующей ныне народной любви к нему 
и поддержки его действий. И что, сей-
час же все граждане Беларуси должны 
поверить в появившиеся из ниоткуда 
цифры, одобряющие нынешнюю дея-
тельность последнего диктатора Европы 
(кстати, он сам не раз так называл себя)? 
Поверив после провальных результатов 
выборов, фальсификаций итогов голо-
сования, беспрецедентных по массово-
сти для Беларуси акций протестов, после 
убийств и избиений, тюрем, увольнений, 
издевательств над протестующим наро-
дом?

Что, после всего этого народ вдруг 
воспылал горячей любовью к своему, 
скажу откровенно, мучителю? «Бьет – 
значит, любит», «стокгольмский син-
дром»? Отнюдь. Это как на выборах: «Не 
важно, как проголосовали, – важно, как 
подсчитали». Так и в случае с «масштаб-
ным социологическим исследованием». 
Чтобы убедить в правдивости резуль-
татов, пригласили из свободной демо-
кратической Украины якобы авторитет-
ную организацию – «Фонд украинской 
политики», которая, мол, всё правильно 
может посчитать и интерпретировать 
для непонятливого белорусского народа.

У критически мыслящего человека 
сразу возникает вопрос: что же это за 

организация такая, какой у нее бэкгра-
унд, можно ли ее исследованиям дове-
рять, в каком свете она предстает непо-
средственно в Украине?

А репутация у «Фонда украинской 
политики» не то что подмочена, ее 
попросту нет. В Украине эта организация 
давно входит в список псевдосоциологов 
«Продавцы рейтингов», который ведет-
ся с 2015 года независимым изданием 
Texty.org.ua – лауреатом Национальной 
премии «Высокие стандарты журнали-
стики – 2019» в категории «За устойчи-
вый, качественный медийный проект».

Журналисты в рамках своего про-
екта, способствующего разоблачению 
манипулятивных технологий, исполь-
зуемых политтехнологами-шарлатана-
ми, собрали данные о 114 псевдосо-
циологических службах и 214 скры-
тых пиарщиках, которые в Украине 
обнародовали или комментировали 
сомнительные социологические иссле-
дования и их результаты в течение 
последних 15 лет.

«Фальшивость» исследований жур-
налисты определяли комплексно по 
нескольким критериям.

Первый – отсутствие упоминаний 
об исследовании организации в период 
между выборами. Неожиданное появ-
ление и исчезновение социологической 
компании.

Второй – непубличные связи основа-
телей и публичных спикеров «социоло-
гических» организаций с политиками и 
политическими проектами.

Третий – распространение информа-
ции о псевдосоциологических исследо-
ваниях.

Четвертый – расхождение между 
объявленными прогнозами и результа-
тами голосования.

В Украине авторитетных социо-
логических компаний, результатам 
исследований которых можно дове-
рять на самом деле, не так много. 
Хватит пальцев одной руки, чтобы 
пересчитать, кто проводит качествен-
ный политический замер настроений 
общества. И все они имеют аккреди-
тацию Социологической ассоциации 
Украины, а также являются членами 
авторитетных международных соци-
ологических организаций и работа-
ют с соблюдением международных 

стандартов, утвержденных кодексами 
ESOMAR и WAPOR.

Безусловно, методика исследований 
этих авторитетных украинских социо-
логических групп открыта и постоянно 
находится под международным монито-
рингом. И, конечно же, «Фонд украин-
ской политики» не числится ни в наци-
ональной профильной ассоциации, ни в 
международных социологических орга-
низациях, но зато прочно обосновался в 
списке «Продавцов рейтингов».

Кто только не пользовался их услуга-
ми на протяжении последних 10 лет! Это 
и почетный президент «Укргазбанка» 
Василий Горбаль, экс-депутат парла-
мента от Партии регионов, отметив-
шийся призывом к Вселенскому патри-
арху Варфоломею не давать Томос 
Православной церкви Украины. Это 
и экс-депутат от тех же «регионалов» 
Наталья Королевская, запомнивша-
яся судебным иском к действительно 
авторитетным украинским социоло-
гическим компаниям и требующая от 
суда запретить публиковать результаты 
их исследований, вероятно, отличных 
от тех, что представлялись «Фондом 
украинской политики». Это и беглый 
президент Виктор Янукович со своим 
покинувшим страну окружением. Это 
и политические аутсайдеры последних 
президентской и парламентской изби-
рательных кампаний: Александр Вилкул 
из Оппозиционной блока и Олег Ляшко 
– лидер Радикальной партии, кото-
рых патронировал украинских олигарх 
Ринат Ахметов.

Ушлые ребята из «Фонда украинской 
политики» тщетно пытались завышать и 
натягивать им рейтинги. В итоге мани-
пуляции не принесли успеха, что при-
вело к краху и политическому забве-
нию их клиентов. Теперь настал черед 
Александра Григорьевича Лукашенко…

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент газеты 

«Народная Воля» в Украине.

РимиНАЛ

Вячеслав Иваньков.

На сёння большасць харчо-
вых адкідаў ператвараецца ў метан. 
Аднак навукоўцы з ЗША знайшлі 
спосаб ператварыць гэтыя адкіды ў 
адзін з тыпаў парафіну, якім можна 
запраўляць рэактыўныя рухавікі.

Эксперты сцвярджаюць, што 
такое паліва можа значна скараціць 
выкіды парніковых газаў у параўнанні 
з традыцыйным палівам з выкапнё-
вых крыніц. Гэта эфект забяспечва-
ецца скарачэннем выкідаў вугляроду 
ад самалётаў і змяншэннем колькасці 
харчовых адкідаў, якія выдзяляюць 
парніковыя газы на сметніку, піша 
BBC.

Авіяцыйная прамысловасць ва 
ўсім свеце сутыкаецца са склада-
ным пытаннем: як задаволіць попыт 
на палёты, які значна ўзрасце пасля 
зняцця абмежаванняў, і ў той жа час 
хутка скараціць вугляродныя выкіды 
ў гэтым сектары.

Каб стварыць экалагічнае авіяпаліва, 
навукоўцы спыняюць працэс перат-
варэння харчовых адкідаў у метан. 
У выніку яны атрымліваюць ляту-
чыя тлустыя кіслоты, а не CH4. Затым 
даследчыкі з дапамогай каталітычнай 
канверсіі змяняюць лятучыя тлустыя 
кіслоты на два розныя тыпы парафіну. 
Пасля гэтыя два тыпы змешваюцца, і 
да звычайнага авіяпаліва дадаецца 70% 
такой сумесі. Атрыманае авіяпаліва 
значна больш экалагічнае і адпавядае 
ўсім крытэрыям якасці.

Яшчэ адна перавага такога паліва 
– скарачэнне колькасці сажы на 34%. 
Сажа спрыяе ўтварэнню кандэнса-
цыйнага следу самалёта, які ўтварае 
парніковы эфект.

Даследчыкі плануюць пашырыць 
вытворчасць экалагічнага авіяпаліва 
і правесці тэставыя палёты ў 2023 
годзе.

(NN.by)

Американские медики из 
Калифорнийского университета и их 
немецкие коллеги из Университета 
Генриха Гейне провели исследования, 
которые показали, что ежедневное упо-
требление какао, обогащенного флава-
нолами, удваивает количество цирку-
лирующих в крови ангиогенных кле-
ток, пишет u-news.com.ua.

По их словам, эти клетки как бы 
«ремонтируют» сосуды и поддержива-
ют их функции, способствующие здо-
ровью кровеносных сосудов. А, как 
известно, плохая работа сосудов явля-
ется ранней стадией развития сердеч-
но-сосудистых заболеваний, в том чис-
ле ишемической болезни сердца.

В ходе эксперимента добровольцы 
в течение месяца пили какао с раз-

ной концентрацией полезных флава-
нолов. В результате было установлено, 
что потребление какао с высоким уров-
нем содержания флаванолов снижает 
систолическое артериальное давление, 
которое является важным фактором 
риска развития сердечных болезней и 
инсульта, а также улучшает функции 
кровеносных сосудов на 47 процентов.
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Мiхася СКОБЛЫ

Харакіры 
Уладзіміра 
Гасцюхіна

У старажытнагрэчаскага байкара Эзопа ёсць байка пра селяніна, 
які араў зямлю і падабраў у разоры напаўжывую ад холаду змяю. Ён 
пашкадаваў яе, паклаў за пазуху і працягваў сваю цяжкую працу. Змяя 
адагрэлася, акрыяла і ўджаліла свайго выратавальніка. З тае пары 
выраз “прыгрэць на грудзях змяю” стаў азначаць крайнюю ступень 
няўдзячнасці, калі за дабро разлічваюцца злом. Калі, па-народнаму 
кажучы, за наша дабро ды нам у рабро.

Эзопаву байку я згадаў, прачытаўшы нядаўняе інтэрв’ю 
народжанага на Урале, але даўно жывучага ў Беларусі кінаакцёра 
Уладзіміра Гасцюхіна расійскаму Федэральнаму агенцтву навін. 
Многае ў тым інтэрв’ю мяне, мякка кажучы, здзівіла. Напрыклад, 
сцвярджэнне пра тое, што “80 процентов белорусов считают себя 
русскими”. Адкуль узята гэта лічба? Паводле афіцыйнага перапісу, 
рускіх у Беларусі трохі больш за 8 працэнтаў. 8, а не 80! Хіба Гасцюхін 
правёў нейкі свой патаемны перапіс, падмяніўшы сабой Дзяржаўны 
статыстычны камітэт? 

Статыстыка заўсёды на паслугах у палітыкі, таму высмактаныя 
з пальца 80 працэнтаў акцёр агучыў відавочна з пэўным разлікам і 
інтарэсам. Ён яго і не прыхоўвае, заявіўшы ў тым самым інтэрв’ю: “Я 
русский и веду в Белоруссии политику русского человека”.

Калі б гэта заявіў пасол Расіі, ніхто б не запярэчыў. Але Гасцюхін, 
прабачце, грамадзянін Беларусі. І не проста грамадзянін, а народны 
артыст. І вось гэты народны артыст Беларусі, лаўрэат Дзяржаўнай 
прэміі Беларусі, уганараваны найвышэйшай дзяржаўнай узнагародай 
Беларусі – ордэнам Францыска Скарыны, – дэманстратыўна 
прызнаецца, што, жывучы ў Беларусі, служыць другой дзяржаве. Ды 
з любой другой краіны пасля падобных заяў ён вылецеў бы, як корак 
з бутэлькі!

Гасцюхін не вылеціць. Ён тут укараніўся і пачуваецца гаспадаром. 
Даволі звяглівым – любіць сваіх жа суграмадзян (жывых і памерлых) 
паліваць брудам. Вось яскравы прыклад з таго ж інтэрв’ю: “Люди, с 
которыми я дружил, вдруг “переобулись в воздухе” и стали нациста-
ми. Когда Василь Быков заявил, что “воевал не на той стороне”, то 
перестал для меня существовать”.

Як бачым, Гасцюхін не толькі “пераабуў” Быкава, але і “пераадзеў” 
– у нацысцкую форму. Ледзь “шмайсера” ў рукі не даў... Касцюмер, 
а не акцёр. Але падобны рэквізіт яўна не для Быкава. Быкаў – на 
другім (нямецкім!) баку? Ды яшчэ і сам пра гэта “заяўляў”? Большай 
бязглуздзіцы і ўявіць немагчыма.

Мёртвым, як вядома, не баліць. Баліць жывым. Зневажаючы 
Быкава, хлусячы пра яго вайну “не на той стороне”, Гасцюхін зневажае 
ўвесь беларускі народ, чыім голасам – праўдзівым і чутным у свеце – 
быў народны і званнем сваім, і сутнасцю сваёй пісьменнік.

У выпадку з Быкавым праз вусны Гасцюхіна сыкала ўсё тая ж змяя 
з байкі. Бо менавіта дзякуючы быкаўскаму “Сотнікаву”, выканаўшы 
ролю Рыбака ў знакамітым фільме Ларысы Шапіцька, і ўвядоміўся 
малады акцёр. Той фільм і дагэтуль застаецца ці не галоўным 
дасягненнем Гасцюхіна ў кінематографе. Відаць, і сам ён гэта разумее, 
ведаючы, што на пуставатых “Дальнабойшчыках” далёка ў кіно не 
заедзеш, хоць сем працягаў здымі. Ведае і плявузгае пра Быкава 
несусветную лухту. Такое адчуванне, што акцёр так ужыўся ў ролю 
здрадніка Рыбака, што здрадніцтва стала для яго нормай жыцця.

У перакуленым з ног на галаву свеце Гасцюхіна ў Беларусі на 
пачатку незалежнасці “вырастал местечковый нацизм” і “очень 
опасный скрытый фашизм”, не зжыты, па яго перакананні, да нашых 
дзён. “Они ненавидят меня, эти нацисты!” – ваяўніча ўскліквае, нібы 
з акопа Другой сусветнай, акцёр-палітык. І на ўсю Расію скардзіцца 
на няўдзячных беларусаў-русафобаў, якія не далі яму разгарнуцца 
на поўную моц – не дазволілі стварыць яшчэ адзін рускі тэатр у 
Мінску і зняць на “Беларусьфільме” задуманыя па рускай класіцы 
кінашэдэўры.

Хай таго пярун спаліць, хто сам сябе хваліць – гаворыць 
беларуская прыказка. Гасцюхінскія самаўсхваленні мне, прызнацца, 
да лямпачкі. Абурае мяне тое, як паміж самаўсхваленнямі ён лепіць 
з сябе няшчасную ахвяру. Атрымаўшы ад Беларусі ўсе магчымыя 
ўзнагароды, акцёр, няйначай блытаючы рэальнае жыццё са здымачнай 
пляцоўкай, правёў праз усё інтэрв’ю выразны лейтматыў – як цяжка 
тут жывецца рускім, маўляў, дойдзе да таго, што “мне придется 
уезжать, меня просто убьют”.

Ніхто на жыццё Гасцюхіна не рабіў замаху і не збіраецца рабіць. 
Пакуль што “забівае” ён сябе сам – падобнымі антыбеларускімі 
інтэрв’ю. Як той японскі самурай, які не хоча служыць новаму 
гаспадару. Аднак на каго разлічана гэта казачка пра белага бычка? А 
яна зусім не бяскрыўдная, калі прыгадаць падзеі на ўсходзе Украіны, 
дзе ў патрэбны час з’явіліся расійскія “дабравольцы”, каб абараніць 
рускіх на Данбасе ад кіеўскіх “нацыстаў” і львоўскіх “бандэраўцаў”. 
Дарэчы, ва Украіне Гасцюхін – persona non grata – за падтрымку 
данецкіх сепаратыстаў. Там з такімі дзеячамі не цацкаюцца.

У нас – цацкаюцца. Можна і па Быкаву патаптацца, і ў рускія ледзь 
не ўвесь народ запісаць, і абзываць фашыстамі-нацыстамі ўсіх, хто 
не ўспрымае “русский мир”, і пры гэтым – быць народным артыстам 
Беларусі. Ці не пра такіх, як Гасцюхін, трапна сказана ў вядомым 
“Сказе пра Лысую Гару”: “Калі другі артыст народны / Не знаў і двух 
народных слоў, / Затое меў тут харч нязводны / І ўволю цешыўся з 
аслоў”.

Што ж, бываюць артысты народныя, а бываюць і няродныя. 
Розніца – адна літара. Расійскі горад Свярдлоўск (цяпер 
Екацярынбург) даў Беларусі двух народных, двух Уладзіміраў – 
Мулявіна і Гасцюхіна. Першы праславіў беларускую песню на 
ўвесь свет, за што Беларусь будзе яму ўдзячна яшчэ тысячу гадоў. 
А другі, фармальна народны, а насамрэч няродны, “маючы тут 
харч нязводны”, з усіх сіл напінаючыся, спрабуе цягнуць Беларусь 
у пуцінскую Расію, носячыся, як з пісанай торбай, са сваёй нібыта 
пакрыўджанай і заціснутай тут рускасцю.

І няўцям народнаму-няроднаму, што, зневажаючы беларусаў, якія 
яго, колішняга госця здалёку, шчыра прытулілі і далі месца ва ўласнай 
хаце, ён прыпадабняецца да той Эзопавай змяі, што скіравала сваё 
джала ў сэрца аратага...

Хто стварае ў Беларусі 
прарасійскую партыю «Союз»

 Мінску спрабуюць зарэгістраваць прарасійскую партыю «Союз». Старшынёй партыі збіраецца 
быць яргей у ч. Вось што пра яго вядома.

Аргкамітэт будучай партыі 
«Союз» стварылі 18 кастрычніка. У 
яго апроч старшыні Сяргея Лушча 
ўвайшлі каля 40 прарасійскіх 
актывістаў. На ўстаноўчым з’ездзе 
выступіў «дэсант з Масквы»: дзея-
чы ДНР часоў Захарчанкі (былы 
міністр сувязі ДНР Віктар Яцэнка) і 
прадстаўнік Севастопаля Аляксандр 
Казакоў. Пакуль партыя не 
зарэгістравана.

Сяргей Лушч – часты госць 
дзяржаўнага тэлебачання, стваральнік 
«Румола», які актыўна прасоўвае ідэі 
інтэграцыі Беларусі і Расіі. Але ягоная 
біяграфія нашмат цікавейшая.

Стваральнік «славянскага 
патрыятычнага блока» 

скінхэдаў
На пачатку 2000-х у Мінску існавала 

мноства нефармальных асяродкаў. У 
сталіцы па тэрытарыяльным прын-
цыпе ўтвараліся блокі скінхэдаў – 
аб’яднанні моладзі з ультраправымі 
поглядамі. У адну з такіх брыгад у раё-
не Акадэміі навук уваходзіў будучы 
палітык Сяргей Лушч.

Як расказаў чалавек, знаё-
мы з тагачаснымі ультраправымі 
тусоўкамі, у блоку Лушча 
прасочваліся яўныя славянафільскія 
погляды: «магутная вялікая Русь з 
дамінуючай сілай – славянамі». 
Удзельнікі тусоўкі заўжды святкавалі 
9 мая, выступалі супраць нацыяналь-
ных сімвалаў і апазіцыі.

Гэтыя звесткі пацвярджаюцца 
даследаваннем Isans. Вось што там 
пішуць пра Сяргея Лушча.

«Як вынікае з біяграфіі Лушча на 
закрытым цяпер сайце агенцтва неа-
нацысцкага «Русского Лада» «Модус 
Агенди», ён з 2000 года быў актыўным 
удзельнікам моладзевага патрыятыч-
нага руху і адным з заснавальнікаў 
моладзевай арганізацыі «Славянскі 
патрыятычны блок» (2002–2004). 
Апошні, паводле інфармацыі 
даследчыкаў, паўстаў з удзельнікаў 
«РНЕ» і груповак скінхэдаў. Паводле 
розных дадзеных, «Славянскі патрыя-
тычны блок», сузаснавальнікам якога 
быў Лушч, быў таксама наўпрост 
звязаны з неанацысцкай паганскай 

сектай «Схорон Еж Славен», – пішуць 
аўтары даследавання.

Адзін з кіраўнікоў беларускай 
філіі «Схорон Еж Славен»

Таксама на пачатку 2000-х мала-
ды Сяргей Лушч падпадае пад уплыў 
расійскай неапаганскай арганізацыі 
«Схорон Еж Славен». Яе стваральнік 
Уладзімір Галякоў, які называе сябе 
Багуміл Другі Галяк ці Жрэц усіх сла-
вян, – ураджэнец Санкт-Пецярбурга.

Ідэі гэтага аб’яднання – как-
тэйль з паганства, славянафільства 
і дамінуючай ролі славян у Расіі, 
Украіне і Беларусі. Выказванні 
Галякова нярэдка адзначаюц-
ца антысемітызмам і шавінізмам, 
дыскрымінацыяй і ксенафобіяй.

Прыхільнікі аб’яднання нібыта 
вераць у паганскія традыцыі і 
праводзяць абрады. Зрэшты, пры 
бліжэйшым знаёмстве ідэі Галякова 
– гэта сумесь індуізму і фантазіі: «Бог 
адзіны, а паганскія багі – ягоныя ава-
тары». Тагачасную дзейнасць секты 
крытыкаваў і цяперашні паплечнік 
Лушча Аляксей Дзермант.

З абрадаў гэтага аб’яднання 
захаваліся фотаздымкі, на якіх 
Сяргей Лушч стаіць поруч з 
Уладзімірам Галяковым.

У пэўны час з’яўляецца мінская 
філія аб’яднання. Лушч атрымлівае 
«павышэнне» і завецца «волхв 
Вячаслаў». Ён нават праводзіць абра-
ды ў Мінску ў адмысловым адзенні. 
У расследаванні «Нашай Нівы» 
ёсць здымак, дзе людзі, якіх сабраў 

Лушч, «зігуюць» (уздымаюць рукі ў 
фашысцкім вітанні).

У «Схорон Еж Славен» у 2009 год-
зе было ў Мінску «свяцілішча», дзе 
збіраліся прыхільнікі арганізацыі. 
Тады ж навукоўцы з БДУ 
ахарактарызавалі арганізацыю як 
«патэнцыяльна небяспечную».

«У цэлым асаблівасці арганізацыйнай 
структуры і ідэалагічнай дактры-
ны дазваляюць характарызаваць 
«Схорон Еж Славен» не проста як 
радыкалісцкую, а як патэнцыяльна 
дэструктыўную арганізацыю з выраз-
най экстрэмісцкай арыентацыяй. 
Ідэалагічны нацыяналізм і ксенафобія, 
распальванне этнічнай і нацыяналь-
най варожасці, культ усёдазволенасці ў 
сукупнасці з актыўнай арганізацыйнай 
дзейнасцю, стварэннем ваенізаваных 
структур...» – адзначалася ў 
публікацыі «Весніка БДУ» за 2009 год.

Кіраўнік арганізацыі ў Расіі 
Галякоў удзельнічае ў «Рускіх мар-
шах» і час ад часу нават крыты-
куе дзейнасць Уладзіміра Пуціна. 
Напрыклад, удзельнічаў у пратэстах 
супраць фальсіфікацыі выбараў у 
расійскую Дзярждуму ў 2011 годзе.

Апошнія фотаздымкі, на 
якіх Лушч прысутнічае разам з 
Галяковым, датуюцца 2016 годам. Ці 
падтрымліваюць яны сувязь цяпер – 
невядома, але ў 2019 годзе Уладзімір 
Галякоў наведваў Брэсцкую крэпасць.

Стваральнік «Румола»
У 2011 годзе ў Мінску рэгіструецца 

грамадскае аб’яднанне «Русь моло-

дая», скарочана «Румол». Старшыня 
– Сяргей Лушч. Арганізацыя пра-
пагандуе расійскую культуру, 
удзельнічае ў раздаванні георгіеўскіх 
стужак, далучаецца да арганізацыі 
акцыі «Бессмяротны полк», якую 
некалькі разоў забаранялі беларускія 
ўлады. Лушч яшчэ ўдзельнічае ў 
абрадах «Схорон Еж Славен», што не 
перашкаджае яму наведваць цэрквы і 
ўсхваляць перамогу 9 мая.

Лагатып арганізацыі «Румол» 
нагадвае лагатып арганізацыі 
«Схорон Еж Славен», але 
адрозніваецца колерамі: у расійскай 
секты эмблема чорная, а ў «Румола» 
– чырвоная.

У сваім акаўнце ў «ВКонтакте» 
падчас актыўнай дзейнасці «Румола» 
Сяргей Лушч піярыць расійскія фон-
ды кшталту фонду Гарчакова і заклікае 
дасылаць заяўкі на ўдзел у мера-
прыемствах. Таксама ён удзельнічае 
ў шматлікіх форумах і сустрэчах 
пад эгідай «Россотрудничества», 
дзе прадстаўляе моладзь Беларусі. 
Менавіта «Россотрудничество» зай-
маецца падтрымкай прарасійскіх 
арганізацый у Беларусі.

Дзе працаваў ці працуе Лушч, не 
вядома. Паводле некаторых звестак, 
калісьці ён скончыў БДУІР не з пер-
шай спробы і быў праграмістам на 
заводзе. У 2019-м спрабаваў стаць 
дэпутатам, але не здолеў сабраць 
нават паловы неабходнай тысячы 
подпісаў.

Партыя «Союз»
Падчас выбарчых і поствыбарчых 

падзей Сяргей Лушч вельмі акурат-
на пачынае крытыкаваць беларускія 
ўлады за празмерны гвалт.

«Толькі палітычны дыялог і рэфор-
мы могуць быць выхадам з крызісу, і 
ўлада гэта павінна ўсведамляць», – 
пісаў Лушч 23 жніўня падчас масавай 
акцыі ў Мінску.

Пазней ён усё часцей пачынае 
з’яўляцца на дзяржаўным тэлебачанні 
ў кампаніі Алега Гайдукевіча, Аляксея 
Дзерманта, Аляксандра Шпакоўскага. 
А з восені піярыць ідэю стварэння 
партыі «Союз», якая мае прапаганда-
ваць ідэю інтэграцыі.

(svaboda.org)

Прарасійскія актывісты Сяргей Лушч (злева) 
і Аляксей Дзермант.

дыС УС я

Анатоль Бокун адказаў 
Аляксандру Ярашуку

ідар страйкама ААТ «Беларуськалій» патлумачыў, чаму не згодны з пазіцыяй, якую 
заняў Беларускі кангрэс дэмакратычных прафсаюзаў БК П , а таксама пра нядаўні 

візіт прадстаўнікоў нарвежскай кампаніі на беларускае прадпрыемства.

Нагадаем, што нарвежская 
кампанія Yara – адзін з буйнейшых 
сусветных пастаўшчыкоў мінеральных 
угнаенняў і адзін з ключавых кліентаў 
Беларускай калійнай кампаніі.

Апошнім часам кампанія з 
Нарвегіі імкнулася дасягнуць 
пазітыўных змен праз дыялог з 
кіраўніцтвам Беларускай калійнай 
кампаніі і «Беларуськалія».

Не так даўно страйкам 
«Беларуськалія» зноў звярнуўся да 
нарвежскай кампаніі з просьбай 
не падпісваць кантракт да выка-
нання кіраўніцтвам прадпрыем-
ства вылучаных страйкамаўцамі 
патрабаванняў.

А вось Беларускі кангрэс дэмакра-
тычных прафсаюзаў (БКДП) заявіў, 
што ён зацікаўлены ў дзейнасці Yara 
International на беларускім рынку, бо 
кампанія з’яўляецца «ўзорам паводзін 
сацыяльна адказнай кампаніі».

«Пакуль нарвежская кампанія 
прысутнічае на рынку Беларусі, 
страйкамаўцы знаходзяцца ў бяспе-
цы, – дадаў старшыня Беларускага 
кангрэса дэмакратычных 
прафсаюзаў Аляксандр ЯРАШУК. – 
Мая асабістая адказнасць палягае ў 
тым, каб заўтра страйкамаўцаў не 
арыштавалі і не кінулі за краты за 

тое, што яны заклікалі да скасаван-
ня кантракта. У такім выпадку ўсіх 
сабак могуць павесіць на іх».

– Шчыра кажучы, мне незразу-
мела пазіцыя кангрэса, – кажа лідар 
страйкама ААТ «Беларуськалій» 
Анатоль БОКУН. – У той час, 
калі ад дэмакратычных прафсаюз-
ных сіл хацелася б пачуць словы 
салідарнасці, мы бачым такія заявы. 
Абсалютна незразумела, чаму так 
адбываецца.

– У заяве БКДП сказана, што 
«Yara – адзіная замежная кампанія, 
якая працуе ў Беларусі і ставіць 
перад беларускімі партнёрамі ў 
якасці умоў, неабходных для далей-
шага працягу супрацоўніцтва, 
захаванне імі правоў чалавека і 
правоў працоўных»...

– Хачу адначыць, што нарвежская 
кампанія не мае ніякіх рычагоў уплы-
ву на кіраўніцтва «Беларуськалія».

– Аднак, паводле слоў Ярашука, 
«пакуль нарвежская кампанія 
прысутнічае на рынку Беларусі, 
страйкамаўцы знаходзяцца ў бяспе-
цы». Магчыма, у гэтым ёсць сэнс?

– З 9 па 13 сакавіка на «Беларусь-
каліі» знаходзілася група нарвежскіх 
экспертаў па бяспецы працы, якія 
праводзілі аўдыт. А за два дні да пры-

езду нарвежцаў у Салігорску быў 
затрыманы актывіст нашага страй-
кама Аляксандр Новік, які ў парку 
дарыў жанчынам кветкі. У выніку 
яго асудзілі на 15 сутак. Да гэта-
га таксама было сілавое затрыман-
не страйкамаўцаў. Суды над нашымі 
актывістамі праходзілі ў той час, 
калі прадстаўнікі кампаніі Yara ўжо 
знаходзіліся ў Салігорску.

Таму яшчэ раз хачу паўтарыць: 
нарвежская кампанія не мае дзейс-
ных рычагоў уплыву на кіраўніцтва 
прадпрыемства і на гэты рэжым.

– Вы не спрабавалі выпрацаваць 
з Аляксандрам Ярашуком нейкую 
адзіную пазіцыю?

– Была сустрэча з кіраўніком БКДП 
і старшынёй Беларускага незалежна-
га прафсаюза Міхаілам Пазняковым, 
і мы выказалі сваю пазіцыю. Нам 
ніхто не патлумачыў, якія рычагі мае 
нарвежская кампанія, каб паўплываць 
на сітуацыю. Здаецца, знайшлі пара-
зуменне, мы думалі, што атрымаем ад 
Беларускага кангрэса дэмакратычных 
прафсаюзаў салідарнасць, бо пераслед 
страйкамаўцаў працягваецца.

Таму мне абсалютна незразуме-
лая пазіцыя БКДП. У гэтай сітуацыі 
арганізацыя Ярашука як бы адыш-
ла ў бок ад агульнага руху, хаця ў 

нас ёсць разуменне з усімі астатнімі 
дэмакратычнымі сіламі. Тыя нас 
падтрымліваюць, і мы рухаемся ў 
адным накірунку.

– Чым закончыўся візіт на 
«Беларуськалій» прадстаўнікоў 
Yara? Вы з імі сустракаліся?

– Не сустракаліся, хаця 1 лютага 
падчас гутаркі з генеральным дырэк-
тарам нарвежскай кампаніі Свенсам 
Турэ Холзетэрам я прасіў яго, каб 
для аб’ектыўнасці ў аўдыт уключылі 
хаця б аднаго прадстаўніка страй-
кама.

На жаль, нікога не ўключылі, але 
нам паабяцалі, што будзе яшчэ адна 
сустрэча з кіраўніцтвам нарвежскай 
кампаніі па відэасувязі. Маўляў, 
дыялог працягнецца.

– Пакуль яшчэ не вырашана, ці 
будуць нарвежцы падпісваць кан-
тракт з «Беларуськаліем»?

– Дэталі перамоў, безумоўна, не 
агалошваюцца, але ёсць інфармацыя, 
што кантракт будзе пралангіраваны, 
а падчас апошняга візіту ў Салігорск 
нарвежцы дамовіліся на больш 
нізкі кошт калійных угнаенняў. 
Хаця, безумоўна, мы не можам ска-
заць, што гэтая інфармацыя на 100 
працэнтаў праўдзівая.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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«Преемник – свой человек»
Самую закрытую страну бывшего ССС  ждут большие перемены. Глава Туркмении готовится передать власть.

В самой закрытой стране постсовет-
ского пространства произошло боль-
шое событие. Президент Туркмении 
Гурбангулы Бердымухамедов назна-
чил своего сына Сердара вице-пре-
мьером. Внезапный карьерный взлет 
наследника президента вызвал много 
вопросов. Главный – что означает это 
назначение? Такой закрытой и ста-
бильной стране, как Туркмения, где 
в политической жизни годами ниче-
го не происходит, это событие обе-
щает большие перемены. «Лента.ру» 
разбиралась: неужели «покровитель 
всех туркмен», который еще недавно 
строил большие планы на будущее, и 
впрямь собрался на покой?

Дело племени
Должность вице-премьера в 

Туркмении считается трамплином к 
президентскому креслу. В Туркмении 
нет поста премьер-министра, Кабинет 
министров возглавляет сам глава госу-
дарства, именно поэтому должность 
вице-премьера считается второй по 
значимости после президентской. Сам 
Бердымухамедов шел именно этим 
путем. Скромный министр здравоох-
ранения, став вице-премьером, вошел 
в ближний круг Сапармурата Ниязова 
– первого президента Туркмении, 
известного под титулом Туркменбаши 
(«глава туркмен». – Прим.«Ленты.ру»).

Ходили даже слухи, что 
Бердымухамедов – внебрачный сын 
лидера нации, якобы этим и объяс-
няются его карьерные успехи. Между 
политиками искали внешнее сходство, 
чтобы хоть как-то объяснить стре-
мительный взлет простого сельского 
стоматолога. Но именно неприметное 
прошлое и скромность вице-премьера 
стали его главными козырями. Когда 
Ниязов умер, в окружении усопшего 
договорились: неказистый преемник 
сохранит туркменскую модель авто-
кратии, не начнет чистки и позволит 
соратникам Туркменбаши сохранить 
авторитет, влияние и капиталы.

Еще одно преимущество 
Бердымухамедова, которое обеспечи-
ло ему пост президента, – то, что он, 
как и Ниязов, происходит из самого 
влиятельного туркменского племени 
текинцев. Племенная идентичность в 
туркменском обществе важнее этни-
ческой и даже религиозной, по сути, 
под понятием «семья» в Туркмении 
понимают всех соплеменников, а 
не только тех, кто связан кровны-
ми узами. Поэтому принадлежность 
Бердымухамедова к племени теке была 
гарантией для родных Туркменбаши, 
что их положение останется высоким.

Политический обозреватель и 
журналист Владимир Ардаев, рабо-
тавший и живший в Ашхабаде в 1980-
е, в беседе с «Лентой.ру» признает: 
родоплеменной уклад и в советский 
период много значил для туркмен и 
играл определяющую роль в полити-
ческом устройстве. «Например, текин-
цы считались лучшими воинами. 
Йомуды, расселенные по Каспийскому 
побережью, причисляли себя к потом-
ственным рыбакам. Небольшое пле-
мя геокленов слыло искусными земле-
дельцами, художниками и поэтами», 
– рассказывает Ардаев.

В Туркмении проживает пять 
основных племен: текинцы, йомуды, 
эрсари, човдуры и сарыки.

Компартия искореняла трайбализм 
(племенной строй. – Прим.«Ленты.
ру») в национальных республиках. 
Горбачевская перестройка в 1985-м 
началась для Туркмении со смены 
политической элиты. Вместо косно-
го функционера, первого секретаря 
Туркменского ЦК Мухамедназара 
Гапурова республику возглавил 
молодой Ниязов. «До этого он полго-
да проработал в Москве, где прослыл 
либералом и демократом. В отличие 
от предшественника, поощрявшего 
семейственность, у Ниязова не было 
родственников: они погибли во время 
землетрясения в Ашхабаде в 1948 году. 
Так в Москве рассчитывали покон-
чить с кумовством в Туркмении», – 
вспоминает Ардаев.

Борьба с родоплеменным укладом 
шла недолго. СССР распался. Так и не 
построив социализм, бывшие союзные 
республики взялись за строительство 
суверенных наций. Вместо идеоло-
гии коммунизма Туркмения оперлась 
на понятную родоплеменную модель 
государственного устройства. Ниязов 

вспомнил о принадлежности к текин-
цам. Так и пошло: кланово-родствен-
ные неформальные отношения опре-
деляют с тех пор властную вертикаль.

Из 15 республик СССР Туркмения 
была самой архаичной. Казалось, 
что в социализм она вступила из 
Средневековья. Туркмены всегда ото-
ждествляли себя не столько с этносом 
или нацией, сколько с племенем

Загадочные исчезновения
Сразу после смерти Туркменбаши 

стало понятно, кто будет новым лиде-
ром нации: Бердымухамедов возглавил 
похоронную комиссию. В итоге скром-
ный врач не оправдал надежд элит. 
Став президентом, он первым делом 
зачистил окружение Ниязова, властная 
верхушка попала под репрессии.

По примеру предшественника, он 
присвоил себе титул Аркадага («покро-
вителя туркмен». – Прим.«Ленты.
ру») и начал безраздельно править. 
Культ личности первого президента 
сменился таким же, не менее эпатаж-
ным: президент пишет поучительные 
книги на всевозможные темы, про-
водит праздники в честь алабаев и 
разъезжает на ахалтекинских скаку-
нах, записывает рэп и гоняет по степи. 
И частенько привлекает к этим делам 
родню.

Назначение Сердара Бердымуха-
медова вице-премьером вызвало в 
Туркмении ажиотаж. Поползли слу-
хи о транзите власти, смертельной 
болезни Аркадага и его неспособно-
сти выполнять обязанности президен-
та. Вспомнили, что летом 2019 года 
он внезапно исчез почти на месяц, и 
тогда СМИ даже сообщили о смерти 
лидера нации.

Гурбангулы Бердымухамедов 
отсутствовал на публике с 5 по 15 
июля 2019 года, когда появились слу-
хи о его кончине. СМИ также сооб-
щили, что в столицу республики за 
пару месяцев до этого прибыла бри-
гада турецких врачей, в том числе 
известный анестезиолог. Причиной 
якобы была тяжелая болезнь матери 
туркменского лидера

Через год он снова пропал летом 
и появился на публике только в сен-
тябре. А как только появился – сразу 
завел разговоры о конституционной 

реформе и устаревших институтах 
власти. Осовременивать Туркмению 
Бердымухамедов начал с парламента. 
Вместо однопалатного уже в конце 
прошлого года заработал двухпалат-
ный законодательный орган.

Верхней палатой парламента (сена-
том) стал Совет старейшин – совеща-
тельный орган, где аксакалы племен 
ежегодно поддакивали президенту и 
автоматически одобряли его реше-
ния. В нижнюю палату вошли депу-
таты политических партий, победив-
ших на выборах в 2018 году. Костяк 
составляют три политические силы – 
Демократическая партия, Партия про-
мышленников и предпринимателей и 
Аграрная партия. Все они всегда, все-
цело и беспрекословно поддержива-
ют президента. После парламентской 
реформы Бердымухамедов присвоил 
себе статус пожизненного сенатора.

Туркменские активисты и выдав-
ленные из страны правозащитники 
увидели в этом элементы «казахстан-
ского транзита». Нурсултан Назарбаев 
престал быть президентом, но сохра-
нил за собой пост главы Совета без-
опасности – главного консультатив-
ного органа по вопросам обороно-
способности и внешней политики. 
Фактически Аркадаг тоже остался 
высшим госчиновником с широкими 
полномочиями. Статус пожизненно-
го сенатора, по мнению наблюдате-
лей, позволит Бердымухамедову и в 
случае отставки сохранить власть в 
своих руках. Главное – назначить пре-
зидентом лояльную фигуру и заранее 
подготовить почву для транзита. Сын 
Сердар – наиболее подходящая для 
этого кандидатура.

Фавориты и преемники
Вообще любимцем Бердымуха-

медова считается не сын Сердар, а 
внук Керим, который сейчас учит-
ся в Европе, но бывает на родине 
и весело проводит время с дедом. 
Бердымухамедов часто появляется с 
Керимом в публичных местах, зани-
мается верховой ездой, записывает 
музыкальные видеоролики, трениру-
ется в спортзале, сопровождает его 
в поездках. Ходят слухи, что именно 
Керима, а не его отца Сердара дей-
ствующий лидер хотел бы видеть 

преемником. Но внуку всего 18 лет, 
а баллотироваться на высший госу-
дарственный пост может кандидат не 
моложе 40.

Бердымухамедов, видимо, рассчи-
тывает: если операция «Преемник» 
пройдет успешно, Сердар сможет впо-
следствии назначить Керима вице-
премьером, а потом он станет пре-
зидентом. Имя Сердар переводит-
ся с туркменского как «вождь», но 
39-летний потенциальный преемник 
пока не блещет лидерскими каче-
ствами. На совещаниях, поездках по 
стране и даже на встречах с отцом 
он выглядит растерянным. Те, кто 
общался с ним лично во время учебы 
в Дипломатической академии МИД 
России, в беседе с «Лентой.ру» отме-
чают, что это не ложное впечатление.

«Сердар не слишком амбициоз-
ный и целеустремленный человек. 
Делает всё скорее по наитию или по 
указке отца», – считает знакомый 
Бердымухамедова-младшего времен 
учебы на условиях анонимности.

Еще одна примечательная чер-
та характера Бердымухамедова-
младшего – он четко сознает, кто есть 
кто в его окружении, и выстраива-
ет систему субординации, исходя из 
этого. По карьерной лестнице Сердар 
шагнул высоко задолго до получения 
профильного академического образо-
вания. До назначения вице-премьером 
он возглавлял Высшую контрольную 
палату Туркмении. До этого работал 
министром промышленности и стро-
ительного производства. Больше года 
руководил Ахалским велаятом (терри-
ториально-административной обла-
стью). Отметился он и на посту зам-
министра иностранных дел страны. 
Три года проработал в представитель-
стве Туркмении при ООН в Женеве.

Несмотря на столь разнообраз-
ный профессиональный опыт, Сердар 
не запомнился прорывными рефор-
мами, не блистал он и ораторским 
искусством. Жители Туркмении вос-
принимают его скорее как тень отца. 
Известно и то, что перед рабочими 
поездками Сердара в стране начина-
ется не меньший переполох, чем перед 
турне действующего президента: вво-
дятся повышенные меры безопасности, 
в регионах и организациях, которые 
планирует посетить сын Аркадага, тут 

же начинается капитальный ремонт. 
Собеседники «Ленты.ру», знакомые с 
Сердаром, полагают, что он отдает себе 
отчет в происходящем в стране, но 
предпочитает закрывать глаза на дей-
ствительность и продолжать жить в 
«потемкинских деревнях».

Учеба не поглощала Сердара. В 
дипакадемии его видели крайне ред-
ко, и то в сопровождении неких людей 
– очевидно, личных охранников.

О личной жизни Бердымухамедова-
младшего известно немного. Он 
женился в 2001 году, едва ему испол-
нилось 20 лет. У него четверо детей 
– сын и три дочери.

Больше не Аркадаг
В разговоре с «Лентой.ру» полито-

лог, специалист по Центральной Азии 
Рафаэль Саттаров указал, что режим 
Бердымухамедова держится на «халя-
ве». Еще со времен Ниязова туркменам 
позволяли не платить за газ и иные 
коммунальные услуги. Но в послед-
ние годы вслед за мировым падением 
цен на энергоресурсы в стране силь-
но упала экономика. Газ в Туркмении 
по-прежнему главный товар на экс-
порт. Жителей обязали платить за 
ЖКХ. Стоимость пока невысока, но 
для большинства она всё же стала 
существенной статьей расходов.

Есть у властей Туркмении один 
эффективный инструмент сохранения 
режима – это страх. Силовой аппа-
рат страны имеет крайне широкие 
полномочия. «Запугивание людей при-
обретает фантасмагорические фор-
мы», – отмечает Саттаров. Милиция, 
спецслужбы, армия поддерживают 
Бердымухамедова, потому что имеют 
свой коррупционный куш. У них в руках 
сосредоточен контроль над торговлей 
шерстью, знаменитыми туркменскими 
коврами, ахалтекинскими скакунами, 
наркотрафиком. «Если лишить силови-
ков этой кормушки, режим не усто-
ит, и от культа личности всемогущего 
«покровителя туркмен» не останется и 
следа», – полагает эксперт.

Не только правоохранительные 
органы, но и суды, депутаты, мест-
ные органы власти имеют долю в кор-
рупционных схемах. Все они хотят 
гарантий стабильности режима, а 
значит, сохранения своих капиталов. 

Туркменский лидер играет на опере-
жение, и назначение сына вице-пре-
мьером, возможно, было нужно для 
того, чтобы их успокоить.

«Тем самым он дает знак системе: 
ваши капиталы и влияние останутся 
с вами и после транзита. Никакой 
паники и пертурбаций, преемник – 
свой человек, а значит, всё в стране 
останется неизменным», – считает 
политолог Рафаэль Саттаров.

Вместе с тем эксперт сомневает-
ся, что задуманный сценарий тран-
зита в Туркмении пройдет гладко: 
«Интеллектуальный уровень детей 
среднеазиатских лидеров вызывает 
вопросы. Даже полученное за рубежом 
образование Сердара – не гарантия 
получения управленческих навыков. 
Если туркменские элиты и силовики 
решат, что он слабый преемник, то 
транзит власти сорвется».

Кроме того, в стране усиливается 
социально-экономическая напряжен-
ность. Саттаров обращает внимание 
на то, что в Туркмении третий год 
подряд продолжается продоволь-
ственный кризис. Люди не могут 
купить в магазинах товары первой 
необходимости. В очередях за про-
дуктами – драки, скандалы и критика 
властей. Дошло до того, что туркмены 
критикуют самого Аркадага, пусть и 
исподтишка, хотя еще пару лет назад 
это было немыслимо. Собеседник 
«Ленты.ру» указывает на опыт «араб-
ской весны», когда недовольство про-
стых людей, лишенных элементарных 
средств к существованию, приводило 
к краху режимов. Если не принять 
меры, все планы Бердымухамедова 
могут пойти насмарку.

Туркмены пишут на денежных 
купюрах «Харамдаг». Это слово созвуч-
но титулу «Аркадаг», но содержит 
корень «харам», на тюркских языках – 
«грех». То есть туркмены называют пре-
зидента грешником и пишут на банк-
нотах güm bol – «уходи». Найти зачин-
щиков силовики не могут, количество 
купюр множится с каждым днем.

Консультант Московского цен-
тра Карнеги Темур Умаров в беседе 
с «Лентой.ру» говорит, что до недав-
него времени авторитарные режимы 
в Средней Азии считались относи-
тельно устойчивыми. Сейчас лидеры 
наций уже состарились, но пытаются 
сохранить преемственность при пере-
даче власти. Отсюда ставка на детей 
как наиболее надежных продолжа-
телей курса, полагает он. Уходящим 
автократам важно показать окруже-
нию, что план транзита существует.

«Если автократ неожиданно отой-
дет от дел, в стране не возникнет 
неопределенности, как в Узбекистане 
после смерти Ислама Каримова. Дети, 
согласно плану транзита, хотя бы 
временно возглавят страну. Элиты за 
это время смогут договориться, что 
делать дальше», – объясняет собе-
седник «Ленты.ру», однако обращает 
внимание и на то, что разработанные 
сценарии перехода власти в Средней 
Азии часто не работают. Причину он 
видит не в их неэффективности, а в 
личностях уходящих автократов.

«Среднеазиатские лидеры за годы 
своего многолетнего правления сделали 
всё, чтобы закон в стране не играл 
никакой роли. Не исключаю, что после 
ухода автократа элиты могут про-
сто не подчиниться даже юридически 
оформленному сценарию транзита», – 
высказывает предположение эксперт 
Темур Умаров

В подтверждение Умаров приводит 
опыт Киргизии, где недавно сменился 
президент: «Предшественники нынеш-
него киргизского президента Садыра 
Жапарова сделали всё, чтобы подмять 
под себя власть, а потом передать ее 
надежным преемникам. Но малейшая 
оплошность, хаос – и вот уже во главе 
страны человек, еще недавно отбы-
вавший тюремное наказание. Никакие 
сценарии не сработали».

Назначение Сердара Бердымуха-
медова вице-премьером эксперт рассма-
тривает как разработку туркменскими 
элитами запасного плана транзита. При 
этом он полагает, что Аркадаг пока не 
собирается уходить. Говорить о кон-
кретных сроках смены власти можно 
тогда, когда у потенциальных пре-
емников появятся не только высокие 
должности, но и реальное политическое 
влияние. У сына туркменского лидера 
такого влияния пока нет.

Галина ИВАНОВА.

Президент Туркменистана 
Гурбангулы Бердымухамедов 

с внуком Керимом.

Президент Туркменистана Гурбангулы 
Бердымухамедов с сыном Сердаром.

Глава туркмен в кругу семьи.

Сердар 
Бердымухамедов.
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Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

  ПеРШы   ВУСНА

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладз м р АНТА ОВ Ч:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

Ут ОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора арадул на.

Ры АВАН А

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
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ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
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абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕ .
г.Дзяржынск.
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Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Пакол к   р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы, яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы , раз меш а ну   р к лам ных аб явах, р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы, у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед ан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на   друкарн  дзяр а нага прадпрыемства «Выдавецтва  
« еларуск  ом друку». ЛП 9 10  ад 0.0 .200 .  Пр т Незале насц , 9 1, 22001 , г. нск. Падпiса на  друк 
10.0 .2020 у 1 .00. Аб м  друк. ар ку шы. Ты ра   22 0 0 кз. а каз  250 .
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

Працяг. Пачатак у  - 2.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае ынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. а полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями  на роды не было даже намека

Владимир ЯП ИНЦ В:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

Ле яНеРы

АСтНАя и Н

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Пакол к   р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы, яна пак дае права 
ступац  у перап ску за сабой. а iн ар ма цы , раз меш а ну   р к лам ных аб явах, р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  

дру ка вац ца ма т  ры я лы, у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр а най р г стра цы  
сродку масавай н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  
па с вед ан не аб дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. .

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

«С предполагаемыми сегодня темпами вакцинации 
понадобится год-полтора, чтобы  

сформировать популяционный иммунитет»
нфекционист Никита Соловей  о ситуации с коронавирусом, вакцинации, методах лечения и третьей волне эпидемии

Ці можна з’ездзіць  
на машыне ў Літву?

Беларус Ягор Шаранговіч працягвае 
асвойваць Амерыку…

Нарэшце ў Беларусі з’явіўся свой прадстаўнік у Нацыянальнай хакейнай лізе.

– Официальная статистика 
говорит о снижении заболе-
ваемости в последнее время. 
При этом количество смер-
тей остается неизменным. 
Насколько статистика верна?

– То, что мы объектив-
но видим по нашему стаци-
онару и всем стационарам, в 
которых мы консультируем 
пациентов, – действитель-
но идет снижение заболевае-
мости в абсолютных цифрах. 
Это позволило уже вывести 
часть стационаров из режима 
оказания помощи ковидным 
пациентам. На сегодняшний 
день помощь пациентам с 
COVID-19 по-прежнему оказы-
вается в 4-й, 6-й и 10-й город-
ских клинических больни-
цах и Городской клинической 
инфекционной больнице. При 
этом в них достаточно свобод-
ных мест, чего не было на пике 
подъема заболеваемости.

В плане летальности – у 
меня есть веские основания 
полагать, что ее показатели 
занижались изначально, поэто-
му мы и видим одни и те же 
цифры. В действительности 
любой здравомыслящий спе-
циалист понимает, что и ранее, 
и сейчас эти цифры гораздо 
выше. Про это неоднократ-
но писали в СМИ не только 
медики, но и специалисты по 
биомедицинской статистике, 
ведь сегодня существует мно-
жество объективных методов, 
позволяющих выявлять мани-
пуляции с данными. Пока мы 
можем пользоваться только 
теми данными, к которым име-
ем доступ, а также обращаться 
к международному опыту.

Метаанализ (объединение 

результатов 52 исследований 
по всему миру), опубликован-
ный в 2021 году, показывает, 
что средняя летальность реа-
нимационных пациентов с 
коронавирусной инфекцией 
составляет 35,5%. Зная, сколь-
ко пациентов у нас в стране 
находилось в реанимационных 
отделениях на пиках панде-
мии, легко можно понять, что 
непосредственно от COVID-19 
или связанных с ним причин 
погибает не 8–9 пациентов в 
день.

– Внушает ли доверие вак-
цина «Спутник V», которую 
используют в Беларуси?

– Если выбирать из всех 
вакцин, которые есть на пост-
советском пространстве, 
«Спутник V» (она же «Гам-
КОВИД-Вак») сейчас являет-

ся наиболее изученной. Уже 
можно сказать, что это хоро-
шая, эффективная вакцина. 
Ею было привито много меди-
цинских работников, и ника-
ких проблем с ней (по крайней 
мере пока) мы не видим.

Отдаленные последствия 
вакцинации будут изучать-
ся с течением времени, но так 
происходит и со всеми осталь-
ными вакцинами. Пока мы 
можем говорить только о неко-
торых результатах вакцинации 
первых пациентов в США и 
Западной Европе в апреле-мае 
прошлого года (время первых 
клинических испытаний вак-
цин). Наблюдения за этими 
пациентами продолжаются 
до сих пор, и при этом ника-
ких существенных проблем не 
было выявлено.

– Если ты переболел коро-
навирусом, когда имеет смысл 
пройти вакцинацию?

– Вакцинировать человека 
можно и вскоре после болез-
ни. Критерием допуска к вак-
цинации является исчезнове-
ние клинических симптомов 
острой инфекции и прекраще-
ние периода изоляции.

На сегодняшний день мы 
знаем, что иммунитет после 
выздоровления сохраняется 
у большинства пациентов в 
течение 3 месяцев вне зависи-
мости от тяжести перенесен-
ной болезни. Также появились 
данные, что иммунитет после 
COVID-19 может оставать-
ся защитным и до 6 месяцев. 
Соответственно, с учетом огра-
ниченного доступа к вакцине 
во многих странах оптималь-

ным считается отдать пред-
почтение вакцинации еще не 
заболевших людей, а те, кто 
переболел, смогут получить 
свои дозы вакцины через три 
месяца. Хочу еще раз акценти-
ровать ваше внимание: дела-
ется это не потому, что, при-
виваясь раньше, переболевшие 
вредят себе, а из соображений 
справедливого распределения 
вакцины в популяции.

– Есть ли у белорус-
ских врачей единое видение 
того, как лечить COVID-19? 
Говорят, что в больницах на 
периферии до сих пор актив-
но применяют антибиотики, 
хотя уже доказано, что это 
малоэффективно.

– На самом деле лечение 
для стационаров любого угол-
ка Беларуси регламентировано 
нормативными документами 
Минздрава. До сих пор дей-
ствует приказ №1195 от 11 ноя-
бря 2020 года, в котором четко 
прописана последовательность 
использования тех или иных 
лекарственных средств с уче-
том стадии заболевания, раз-
вивающихся осложнений и т. д. 
По сути это протокол лечения.

Также на своем ресурсе о 
COVID-19 для специалистов 
системы здравоохранения мы 
разместили своеобразный 
алгоритм – выписку из этого 
приказа: для врачей в простой 
форме на одной странице тек-
ста пошагово расписано, что 
необходимо делать с пациен-
том с коронавирусной инфек-
цией в зависимости от тяжести 
течения заболевания.

Часто общаясь с коллегами 
из регионов, мы видим, что 
подходы у врачей в целом соот-

ветствуют общепринятым. С 
антибиотиками вопрос в дру-
гом. У многих остается пред-
ставление, что, если у пациента 
пневмония, ему обязательно 
нужен антибиотик. Но сегод-
ня мы понимаем, что это не 
пневмония, и даже называем 
это состояние иначе – пневмо-
нитом – только затем, чтобы 
максимально подчеркнуть его 
сугубо вирусное происхож-
дение и максимально дистан-
цироваться от бактериальной 
пневмонии и антибиотиков.

Уже с апреля-мая в 
Городской клинической инфек-
ционной больнице мы прак-
тически не использовали 
антибиотики для пациентов с 
подтвержденной инфекцией 
COVID-19. В областных и рай-
онных клиниках антибиотики 
еще некоторое время продол-
жали применять при лечении 
ковида, но и там постепенно 
прекратили.

– Будет ли третья волна 
коронавируса? От чего зави-
сит ее приход, насколько 
тяжелой она может быть?

– Этого не знает никто. 
В разных странах мы видим 
совершено разную динамику, 
исключать подобный вариант 
развития событий мы также 
не можем. Здесь очень важен 
мониторинг реальных цифр 
заболеваемости. Мы ориен-
тируемся на количество обра-
щающихся к нам за медицин-
ской помощью пациентов. На 
сегодняшний день имеющиеся 
у нас данные говорят о том, что 
идет снижение заболеваемости. 
Сколько оно продлится и будет 
ли устойчивым, не знает никто.

Повлиять на это может рас-

пространение более заразного 
штамма вируса, возобновление 
массовых мероприятий с боль-
шим скоплением людей, воз-
вращение людей с удаленки в 
офисы и т.д.

Также очень значимо будет 
влиять процент переболевших. 
Пока мы его точно не знаем. 
По косвенным оценкам можно 
предположить, что в Беларуси 
уже 20–30% популяции в той 
или иной мере могли стол-
кнуться с COVID-19, часть из 
них выработали иммунитет.

Для того чтобы создать 
популяционный иммунитет, 
процент вакцинированных 
и переболевших с антитела-
ми, по самым оптимистичным 
оценкам, должен составлять 
60–70%, по-хорошему – 80% и 
более. Тогда мы сможем пере-
вести вирус в разряд возбуди-
телей спорадических острых 
респираторных заболеваний.

С предполагаемыми сегод-
ня темпами вакцинации пона-
добится год-полтора, чтобы 
сформировать популяционный 
иммунитет. И это при условии, 
что вакцины будет достаточно, а 
люди захотят вакцинироваться.

– Можно ли говорить о 
том, что тотальная вакцина-
ция завершит пандемию?

– Это вполне реальный сце-
нарий. Предположить такое 
развитие ситуации можно с 
опорой на знания об инфек-
циях, которые циркулирова-
ли ранее: полиомиелите, кори, 
краснухе и т.д. Как только была 
внедрена вакцинация практи-
чески всей популяции, случаи 
регистрации этих инфекций 
стали крайне редкими.

(Из интервью onliner.by.)

тым АСАм

ПытАННе Ад А

Мне патрэбна з’ездзіць у службовую 
камандзіроўку ў Вільнюс. Маю шэнген-
скую візу. Ці магу я выехаць з Беларусі на 
сваёй машыне праз прапускныя пункты 
“Каменны Лог” альбо “Катлоўка”, калі 
буду мець на руках свежыя вынікі тэсту 
на каранавірус?

Сяргей ЛАВІЦКІ, г.Маладзечна.

Як паведамляе Дзяржаўны памежны 
камітэт, забаронены выезд праз наземныя 
пункты пропуску для грамадзян Беларусі і 
іншаземцаў, якія маюць дазвол на пастаяннае 
або часовае пражыванне ў нашай краіне.

Тым часам перасякаць дзяржаўную мяжу 
можна дыпламатам, членам афіцыйных 
дэлегацый, дальнабойшчыкам, тым, 
хто атрымлівае адукацыю за мяжой ці 
адпраўляецца ў службовую камандзіроўку. 
Таксама можна выехаць з краіны для лячэн-
ня цяжкай хваробы або ў сувязі са смерцю 
блізкага сваяка.

Пры гэтым тыя, хто мае від на жыхарства 
і працуе або атрымлівае адукацыю за мяжой, 
могуць выехаць з Беларусі не часцей за адзін 
раз на паўгода.

Для замежнікаў выезд за межы Беларусі 
не закрыты.

“Калі ў чалавека ёсць камандзіровачныя 
дакументы ад арганізацыі альбо выпіска з зага-
да аб камандзіроўцы, то ён мае права выехаць 
у любую іншую краіну наземным транспар-
там, – паведаміў “Народнай Волі” афіцыйны 
прадстаўнік Дзяржаўнага памежнага камітэта 
Антон БЫЧКОЎСКІ. – У тым ліку і ў Літву”.

У літоўскім памежным пункце про-
пуску “Мядзінінкай” (сумежны з пунктам 
“Каменны Лог”) патлумачылі, што патрэбна, 
каб можна было без праблем уехаць у Літву:

“Перад паездкай у Літву на аўтамабілі 
грамадзянін Беларусі павінен самастой-
на запоўніць электронную анкету на сайце 
Нацыянальнага цэнтра грамадскага здароўя 
Літвы (Keleiviams NVSC), пасля чаго ён атры-
мае QR-код. Пры перасячэнні мяжы гэтая 
інфармацыя правяраецца.

Акрамя таго, з 10 сакавіка гэтага года 
пры паездцы ў Літву трэба мець адмоўны 
вынік тэсту на COVID-19 метадам ПЦР аль-
бо метадам антыгенаў, які зроблены не раней 
як за 72 гадзіны да паездкі.

Трэба таксама ведаць: нават калі ў вас 
ёсць на руках адмоўны вынік дыягнастыч-
нага тэсту на каранавірус, гэта не вызваляе 
ад абавязковага 10-дзённага каранціну. Раней 
чалавек з’ехаць у Беларусь не зможа”.

P.S. Усю інфармацыю па перасячэнні мяжы 
можна знайсці на сайце Дзяржаўнага памежна-
га камітэта, а пытанні ўдакладніць па тэлефоне 
гарачай лініі: (+375-17) 365-26-12.

   

З 15 сакавіка ўрад Літвы зняў абме-
жаванне на падарожжы па большай 
частцы краіны за выключэннем 16 
муніцыпалітэтаў. Рэжым каранціну ў 
краіне дзейнічае да 31 сакавіка 2021 года.

“Я не сумняваюся, што каранцін 
будзе працягнуты, – заявіла прэм’ер-
міністр Літвы Інгрыда Шыманітэ. 
– На якіх умовах? Гэта залежыць ад 
сітуацыі ў бліжэйшыя тыдні, бо ў нека-
торых муніцыпалітэтах сітуацыя далёкая 
ад аптымістычнай. Хаця, калі нічога не 
зменіцца, некаторыя муніцыпалітэты, дзе 
сітуацыя нядрэнная, могуць разлічваць на 
паслабленні на Вялікдзень”.

ВедА  НАШы !

На гэтым тыдні 22-гадовы беларускі 
хакеіст Ягор Шаранговіч, які зараз выступае 
ў НХЛ за клуб “Нью Джэрсі Дэвілз”, закінуў 
у матчы з “Бафала” сваю шостую шайбу 
ў сезоне і заслужыў станоўчую ацэнку не 
толькі балельшчыкаў, але і спецыялістаў. 
Што варта ведаць пра Ягора?

Сваю хакейную кар’еру Шаранговіч 
пачаў у Мінску ў спецыялізаванай дзіцяча-
юнацкай спартыўнай школе, а ў 2013 годзе 
апынуўся ў сістэме мінскага “Дынама”. У 
2014 годзе перайшоў па ўзросце ў каманду 
“Дынама-Раўбічы”, якая выступала ў той 
момант у вышэйшай лізе чэмпіянату 
Беларусі, і правёў у ёй два сезоны.

Летам 2016 года Ягор папоўніў склад 
маладзёжнай зборнай Беларусі для ўдзелу 
ў беларускай Экстралізе, дзе за 38 матчаў 
набраў 28 ачкоў.

Беларускі нападаючы з’яўляўся ўдзельнікам 
драфту НХЛ 2016 года, але так і не быў абраны 
ніводнай з каманд. Пазней хакеіст падпісаў 
кантракт з асноўнай камандай “Зуброў”, і ў 
2017 годзе дэбютаваў у КХЛ.

І ўсё-такі хлопец не пакідаў мары 
патрапіць у НХЛ. У рэшце рэшт на драфце 
НХЛ-2018 беларускі хакеіст быў абраны 
клубам “Нью-Джэрсі Девілз” пад 141-м 
нумарам, гуляў у АХЛ. Затым у Амерыцы 
ў хакейных лігах аб’явілі з-за пандэміі 
паўзу, якую Ягор выкарыстаў напоўніцу – 
вярнуўся ў Мінск і працягваў выступаць у 
КХЛ за мінскае “Дынама”. Але пасля таго, як 
у Амерыцы аднавілі сезон, паляцеў за якіян, 
і 14 студзеня гэтага года адбыўся дэбют 
Шаранговіча ў НХЛ.

“Сезон Ягора Шаранговіча ў КХЛ паказаў, 
што патэнцыял 22-гадовага беларуса дае 
яму ўсе шанцы замацавацца ў “Нью-Джэрсі”, 

– пісаў pressball.by. – І тым самым закончыць 
нарэшце без малога пяцігадовы перыяд, на 
працягу якога ніводны наш суайчыннік не 
ступаў на лёд наймацнейшай лігі свету”.

“Два гады ў Штатах дакладна 
пайшлі ў плюс, – казаў сам Ягор. – 
Паўночнаамерыканскія пляцоўкі нядрэнна 
выхоўваюць і хуткасныя якасці, і тую 
самую здаровую агрэсіўнасць. Думаць 
навучыўся ўдвая хутчэй, чым прызвычаіўся 
ў Еўропе… За акіянам усё-такі іншы хакей, 
іншыя пляцоўкі. І заяўляць пра сябе трэба 
па-новаму”.

У мінулым годзе Ягор Шаранговіч 
перахварэў на каранавірус, але спадзяецца, 
што “яго абміне доля захварэць паўторна”.

Дарэчы, асвойваць Амерыку беларус 
адправіўся разам са сваёй жонкай Дар’яй. 
Тая працавала ў Мінску фітнес-трэнерам, 
Ягор хадзіў да яе на трэніроўкі. Там 

пазнаёміліся, пазней ажаніліся.
“Ён не падкатваўся да мяне, ды і я не 

была ў гэтым зацікаўлена, – распавяла Дар’я. 
– Але яго ідэальная тэхніка выканання 
практыкаванняў, спакой, прымірэнне, 
ветлівасць, мужнасць, абыходлівасць ў 
спалучэнні з ідэальным пачуццём гумару, 
своеасаблівым характарам і пяшчотай мне 
адразу ж спадабаліся.

Не разумею, як у ім могуць дзве такія 
розныя асобы спалучацца: на лёдзе – жорсткі, 
дома – кот.

А ўвогуле лічу, што, калі б каманда 
складалася толькі з Ягораў Шаранговічаў, 
то шанцаў ні ў кога не было б”.

Як бачым, Ягор у Амерыцы мае добрую 
падтрымку ў тыле. Ці ўдасца беларусу 
замацавацца ў КХЛ? Усё будзе залежаць 
толькі ад яго.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.


